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Október
eszméi

Tovább kell lépnünk
Feladataink: az éves terv teljesítése,A történelem számos‘ ' kiemelkedő eseményt ismer, de aligha akad köztük egy is, amely a népek sorsára, az emberi társadalom fejlődésére gyakorolt hatását tekintve összehasonlítható lenne a Nagy Októberi Szocialista Forradalommal.Az októberi forradalom alapvető változást eredményezett a nemzetközi kapcsolatokban. Először a világon olyan hatalom jelent meg a nemzetközi küzdőtéren, amely belső természeténél fogva tagja a kapitalizmust, a népek nemzeti és nemzetközi elnyomását, az imperialista háborúkat, a kizsákmányolást, következésképpen támogatja a népek forradalmi harcát a társadalmi haladásért, a nemzeti függetlenségért.Az októberi forradalom ügye az elmúlt 56 esztendő alatt kiállta a történelem sokféle próbáját. Ma már kevesen vannak, akik kétségbe vonják általános, az emberiség egészét érintő jelentőségét, és kizárólag „sajátos orosz jelenségnek” tekintik. Ha vannak ilyenek, azok elvakult, nacionalista alapon szemlélik a világ dolgait. Az októberi forradalom eszméi és célkitűzései nemcsak a Szovjetunióban élnek és diadalmaskodnak a szocializmus győzelmében és a kommunista építés eredményeiben, hanem a szocialista világrendszer fejlődésében, a nemzetközi munkásmozgalom nagy erejű fellendülésében s a nemzeti felszabadító harcok sikereiben is.

A magyar nép legú-' jabb kori történelme clszakíthatatlanul ösz- szeforrt a Nagy Októberi Szocialista Forradalommal. Büszkék lehetünk arra, hogy a szocialista forradalom Oroszország után 1919- ben hazánkban győzött először, és az októberi forradalom szellemének és Lenin eszméinek akkor felelünk meg legjobban, ha jó munkával és felelősség vállalással mindent elkövetünk a szocializmus útján történő gyors előrehaladásért.Hazánk és szocialista vívmányaink erősítésének, terveink valóra váltásának záloga a további szoros testvéri barátság, a politikai, gazdasági, tudományos, kulturális és katonai együttműködés a világ első szocialista országával, a Szovjetunióval és a szocialista közösség többi országával.

a zavartalan átmenet biztosítása a jövő évreA IV. negyedévi tervtárgyalások alkalmat adtak eddigi munkánk eredményeinek összegezésére, az éves terv eredményes teljesítéséhez szükséges további feladatok részletes megállapítására.Az éves terv teljesítéséhez szükséges feladatok időarányos részét összességében teljesítettük. Eddigi munkánk eredményei és a IV. negyedévi feladatok várható teljesítése reményt nyújt arra, hogy az éves tervben körültekintően meghatározott célkitűzéseink kedvező teljesítésével mind a felettes szerveink, mind dolgozóink elvárásának eredményesen eleget tegyünk. Az előttünk álló hónapok feladatait természetes kettősség jellemzi: a tárgyévi feladatok mellett fokozott figyelmet kell fordítani a következő évi munkánk előkészítésére, a zavartalan átmenet biztosítására.Bányaüzemeink nyersérc- termelése megnövekedett az elmúlt évhez képest és az a tervezett szintet is meghaladta. Ezt egyrészt a vájvégi teljesítmények mintegy 6 százalékos növekedése, másrészt az I. aknában folytatott bányászati munkák befejeződéséve’ felszabadult dolgozóknak a vájvégi munkahelyekre történő áttelepítése biztosította. A folyamatos termelés mellett jelentkező további feladatok az alábbiak:— A IV. sz. bányaüzem vájvégi létszámát fel kell tölteni úgy, hogy az üzem teljes kapacitáson történő

Bányászok egy csoportja leszállás előtt a III. sz, bányaüzembenFotó: Keller Gábor

üzemeltetését már az év elejétől biztosíthassuk,— mindkét irányból folytatni kell a II. és a IV. sz. bányaüzem összekötte- ' tését biztosító feltáró vágat hajtását,— elő kell készíteni a IV. aknából a légakna felé hajtandó vágat mielőbbi indítását,— a III. sz. bányaüzemben gyorsítani kell a D-i vakakna szerelését és — az anyag beérkezésétől függően — az É—K-i táró összeköttetését biztosító vágat hajtását, ill. kiépítését, hogy ezzel egyrészt csökkenjen a dolgozók munkahelyre történő szállításának ideje, másrészt gyorsabb ütemben folyhasson az érintett területek feltá- rása,— a III. sz. bányaüzem külszínén a fagy beállta előtt be kell fejezni az ércszállító út felújítását.Az Ércdúsító üzem a nyersére termelés mennyiségének növekedéséből és annak megváltozott összetételéből adódó feladatait teljesítette. Különösen a III. negyedévi munka volt eredményes, amikor a rekonstrukcióból adódó feladatok elvégzése mellett — az I. félévi visszaesés után — a fémkihozatal is javult. A III. negyedévi gazdaságossági és fémkihozatali mutatók tartósítása kedvező alapot nyújt jövő évi feladataink teljesítéséhez. A rekonstrukcióból elkészült a feltárás előtti ciklon rendszer és a feltáró rendszer bővítésének első szakasza. Következő lépés a flotációs technológiához szükséges berende

zések legyártása és a szerelés megkezdése, valamint a kazánház bővítésének mielőbbi befejezése.A Kutató-Mélyfúró üzem dolgozóinak tevékenységét a lelőhelyi kutatás gyorsításának következtében módosult program határozza meg. E mellett előtérbe kerültek a gazdaságossági kérdések is, különös tekintettel a bérfúrások várható megszűnéséből adódó fúrási volumen csökkenésére.A Szolgáltató és a Kísérleti-Kutatási üzem dolgozóinak feladatát a bányaüzemekben és az Ércdúsító üzemben folyó munkák határozzák meg. E munkákat eredményesen csak dolgozóink hatékony ! közreműködésével oldhatjuk meg.Üzemeink célkitűzéseiből kiemelt példák jelzik, hogy az előttünk álló feladatok sokrétűek, azokat üzemeink dolgozóinak összehangolt tevékenységével oldhatjuk meg. Látnunk kell azt is, hogy a következő hónapokban a tárgyévi feladatok végzése mellett fokozott figyelmet kell fordítani a jövő évi munkánk előkészítésére. Meghatározónak a közgazdasági szabályozók azon alapelvét kell tartani, hogy további előrelépéshez nem elég a már elért szintet tartani, hanem azt tovább kell javítani. Az utolsó hónapok munkájában ezt fokozott mértékben kell figyelembe vennünk, hogy a népgazdasági szinten jelentkező folyamatos fejlődést vállalati szinten is biztosíthassuk. Dr. Patla Károly

A párt- és kományhatározat nyomán

Megvalósulás útján 
a munkáslakás-építésAnnak idején — 1971-ben — lapunk hasábjain hirdette meg vállalatunk az Építők úti iskola melletti felvonulási területre a szövetkezeti lakásépítési akciót. Az akció nagy érdeklődést váltott ki, közel háromszáz dolgozó jelentette be igényét. Vállalatunk elkészítette a beruházási programot, az építkezés indítását azonban gátolta a kijelölt terület foglaltsága. A Baranya megyei Építőipari Vállalat ragaszkodott a felvonulási területhez. A megyei és városi pártbizottságok vezetőivel történt helyszíni tárgyalások azonban eredményre vezettek — ha nem is az elkészült programnak megfelelően — az építkezés, illetve a kiviteli tervkészítés megindítható.

MIBEN TÖRTÉNT VÁLTOZÁS?Az 1972-ben készült beruházási program szerint a tervezett 200 lakás, három tízemeletes épületben készült volna el, panel technológiával. Az épületek közül egy, a jelenlegi raktárépületek közé, illetve helyére került volna. Ezt a megoldást nem fogadta el a BÉV, mivel a raktárak felszabadítását nem tudja megoldani. A tervezett egy- és háromszobás lakások kivitelezését sem vállalták a folyamatban levő gyártási technológia módosítása miatt. így újabb elhelyezési tervet kellett készíteni. Az új változat szerint a felvonulási terület északi, illetve észak- nyugati oldalán épülnek fel az épületek. Ez a megoldás nem zavarja lényegesen a BÉV raktározási helyzetét, mivel a felvonulási terület szélén, az iskola melletti térségben kezdődik az építkezés.Az új program szerint a 200 lakást öt darab tízemeletes épületben építik. Egy-egy szinten tehát négy lakás épül. Valamennyi lakás kétszobás lesz. A lakások alapterülete eltér a korábban közöltektől, méretük körülbelül 47, illetve 51 négyzetméter lesz.Az új elrendezés elsősorban azt veszi figyelembe, hogy a lakások minél előbb, és a többi létesítménytől elkülönítve épülhessenek fel. Az üzletházak, a garázsok stb. tehát arra a területre kerültek a tervben, amelyet majd később szabadít fel a BÉV.MIKOR KEZDŐDIKAZ ÉPÍTKEZÉS?Az építkezési terület részleges felszabadításáról történt megállapodás után új rendezési terv készült. Á terveket a Pécsi Tervező Vállalat készíti vállalatunk megrendelése alapján.

A tervező vállalat — megértve az ügy fontosságát— igyekszik a tervezési munkákat sürgősen elvégezni. A kiviteli terveket ez év végéig elkészítik.A kivitelezést végző BÉV— a már említett technológiai átállás miatt — az összes lakáshoz szükséges panel elemeket 1974-ben elkészíti. Részükről az építkezés 1974-ben indítható. Amennyiben további problémák nem jelentkeznek, néhány épület már 1974- ben átadásra kerülhet. A lakásépítés befejezése 1975- ben várható.MENNYIBE KERÜLNEKA LAKÁSOK?Már a beruházási program ismertetése során is probléma volt az árak megállapításával. A tervezők 300 ezer forinttal kalkulálták a kétszobás lakás költségét. A megváltozott építési körülményekre még nincsenek pontos költségadatok. A meghirdetett költségeknél valamivel magasabb lesz a lakás bruttó költsége. Az építési akció meghirdetése után azonban jelentős változás keletkezett a költségelszámolásban. A munkások — az időközben megjelent rendelet értelmében — a kétszobás lakáshoz 60 ezer forint állami támogatást kapnak. A szociálpolitikai kedvezmény ennél az akciónál is érvényes. Két gyermek esetén például további 60 ezer forinttal kell a bruttó építési költséget csökkenteni. Az állami támogatással és a szociálpolitikai kedvezménnyel csökkentett építési költség 10 százalékát kell a dolgozóknak befizetni induláskor, vállalatunk pedig 20 százalék hitelt biztosít. J. K.
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A kétszeres 
kiváló

Megkezdődött a tanév 
a marxizmus—leninizmus esti középiskolában

parancsnok

Romvári István, a Szol
gáltáig üzem öntödei üzem
egységének dolgozója, már 
nem fiatal ember. Tettei 
alapján azonban inkább so
rolható a harmincas kor
osztályhoz, mint amelybe 
ténylegesen tartozik.

Romvári István 1949-ig 
a Pécsi Sopianae gépgyár 
dolgozója volt, majd bevo
nult katonának, ahonnan 
1951-ben, mint hadnagy 
szerelt le. Ismét a régi 
szakmájában helyezkedett 
cl. Vállalatunkhoz 1964-ben 
került. Jó szakembernek 
bizonyult, * szorgalmas, 
munkáját szerető ember 
hírében áll. A néphadsere
get otthagyta, amikor le
szerelt, de nem tudott 
megválni teljesen a fegy
veres szolgálattól. Polgári 
munkája mellett úgy érez
te, hogy az ő helye is ott 
van a munkásőrségben, a 
többi elvtárssal együtt. 
Már 17 éve ott teljesíti kö
telességét. Ez idő alatt már 
nagyon sokszor bebizonyí
totta, hogy rá mindenkor 
számítani lehet. Jó munká
ja elismeréseként megkap
ta az 5—10—15 éves Szol
gálati Érdemérmet, a Haza 
Szolgálatáért Érdemérem 
bronz és arany fokozatát. 
A Kiváló parancsnoki jel
vénynek kétszeres tulajdo
nosa. A munkásőrségben 
végzett jó munkája jutal
maként 1972-ben tíz napot 
tölthetett a Szovjetunióban. 
A megyei aknavető alegy
ség közvetlen parancsnoka. 
A parancsnoksága alatt ál
ló alegység az 1972-es ki
képzési évben elnyerte a 
Megye legjobb alegysége 
kitüntető címet és a vele
járó vándorzászlót.

Az ilyen szép eredmény 
hallatára azt gondolná az 
ember, hogy minden idejét 
a munkásőrségben tölti és 
ezért sikerült mindezt el
érni. Ez nem így van. 
Romvári elvtárs a gazda
sági munkájában is az élen 
jár. Példamutató a munká
ban, melyet bizonyít az a 
tény is, hogy kilencszeres 
Kiváló dolgozó. Munkatár
sai és vezetői szeretik. Hű
séges tagja és segítője — 
a megalakulás óta — a 
Zalka Máté szocialista bri
gádnak. Tizennyolc évig, 
mint népülnök is tevékeny
kedett.

A fentiek mellett a csa
ládi életre is jut ideje. 
Két gyermek apja és min
denkor meg kell találni a 
megoldást a családi felada
tok ellátására is. Családja 
már megszokta a nagy el
foglaltságát és ahhoz iga
zodnak.

Egy ilyen mozgalmas 
élethez nem is kívánha
tunk mást befejezésül, mint 
további fiatalos lendületet 
céljainak valóra váltásá
hoz. Csapó Dezső

A korábbi gyakorlathoz ha
sonlóan az 1973/74-es oktatási 
évben is önálló osztályokban 
folyik az esti középiskolai ok
tatás vállalatunknál, a városi 
pártbizottságtól kapott felha
talmazás alapján. Tíz osztály 
186 hallgatója kezdte szeptem- 
bei 24-én a tanévet. Az indu
lás jól sikerült. A megjelenés 
98 százalékos volt. Igazolatla
nul senki sem maradt távol.Ha lehet, az idén a helyisé
gek biztosítása is szervezet
tebb volt, mint az előző évek
ben. Előadóink az oktatási 
igazgatóságon évente alapos 
felkészítést kapnak. Foglalko
zásaik színvonala megfelel az 
elvárásnak. Különösen ered
ményesek az ÉDÜ propagan
distái: Oláh és Inczédi elvtár
sak, akik egyébként hosszú 
évek óta előadói ennek az ok
tatási formának.

Az esti középiskola átmenet 
a tömegpropaganda és a párt
oktatás, a kádérképzés maga
sabb formái között. Mintegy 
minőségi ugrás. Mások a mód
szerek, mások a követelmé
nyek, mások a célok.

Ezt nem érti meg mindenki.

„Testreszabott szakmai kérdéseket
Gondolatok a szocialista brigádok vetélkedőjének üzemi döntőirőlHa teljes folyamatában áttekintjük a szocialista brigádok vetélkedőjét, egy olyan monumentális vc- télkedősorozat képe bontakozik ki előttünk, melyre még nem volt példa vállalatunknál. A három bányaüzemtől 77 szocialista brigád 415 fő-vcl, a külszíni üzemektől pedig 84 brigád 507 fővel indult el. Az üzemenként megrendezett selejtezők, elődöntők, majd döntők lezajlása után 9 bányaüzemi és 8 külszíni üzemi csapat áll a vállalati elődöntők küszöbén, melyekre november 17-én, illetve november 24-én kerül sor. Kettős céllal kerestük fel Kóródi László elvtársat, aki a vállalati szb részéről „atyja” e vetélkedőknek. Egyrészt a már lezajlott események értékelésére voltunk kíváncsiak, másrészt úgy véljük, hogy ezek a tapasztalatok még kiválóan kamatoztathatók a hátralevő két fordulóban.— A BDSZ elveinek megfelelően vállalatunknál is megrendeztük a szocialista brigádok vetélkedőjét — kezdte tájékoztatóját. — A hangsúly elsősorban a játékos, vetélkedő formában történő tanuláson volt. Azt kívántuk elérni, hogy a brgiádok kollektív munkája, felkészülése legyen a döntő, s ne egyes jól felkészült dolgozók vetélkedjenek. Ezt a célt szolgálta az is, hogy 5—7 fős csapatok indulhattak csak.— Ez a vetélkedő-rendszer egy folyamat volt, ami az év elejétől az év végén megrendezett vállalati döntőig állandó felkészülést igényelt. Ezt kívántuk elősegíteni a Ságvári Endre Művelődési Házban megtartott 13 különböző témájú előadással is.— Külön ki kell emelni, hogy az ismeretek igen széles skáláját kellett felvonultatni ezeken a vetélkedőkön, hiszen szakmai, munkavédelmi, gazdaság- és társadalompolitikai, irodalmi, művészeti és sporttémákból kellett igen komoly ismeretekkel rendelkezni a résztvevőknek, s ehhez bizony a felkészülés során nagy energiákat kellett befektetni.— A vetélkedők a tapasztalat szerint színvonalas versenyt hoztak. Az elődöntők mércéje szakmai és munkavédelmi vonalon a szakmunkásszint volt. A politikai kérdések színvonalát a párt, illetve a szak- szervezeti oktatás tematikájához szabtuk. A kulturális területek kérdéseinek színvonalát az üzemek határozták meg, általában az általános műveltség el várhatóságához. Az üzemi döntők színvonala ennél már lényegesen magasabb volt, ami végül is örvendetes tény. főleg ha azt

Az oktatási év elején még 
akadnak, akik úgy mennek el 
a foglalkozásokra, hogy apró 
ügyekre hivatkozással mind
járt el is kérik magukat, vagy 
valamilyen ürüggyel korábban 
távoznak. Mások elvárják, 
hogy akkor is jelenlevőnek te
kintsék őket, ha — akár hi
vatalos ügyben is — távol ma
radtak. Nem ritka eleinte a 
lázadás az „iskolás módsze
rek” ellen. Márpedig az esti 
középiskola javarészt elméle
ti anyagot ad, amit el kell 
sajátítani, meg kell tanulni, 
részben a tankönyvből, rész
ben az előadásokból. Az elő
adások kiegészítik, részletesen 
magyarázzák a tankönyv tö
mör anyagát. Aki sorozatosan 
hiányzik a foglalkozásokról, 
nem vesz részt a konzultá
ciókban, sőt a tankönyvet sem 
veszi a kezébe, az képtelen 
elsajátítani az anyagot.

Ami az „iskolás módszere
ket” illeti, a tanulási fegye
lem nemcsak az esti közép
iskolára vonatkozik. A ma
gasabb oktatási formáknál 
még fokozottabban kötelező. 
Igazgatók, intézményi, taná

is hozzátesszük, hogy a versenyzők felnőttek a követelményekhez.— Ha rangsorolni akarnánk az egyes témákban nyújtott teljesítményeket, azt mondhatjuk, hogy a szakmai kérdésekre adott válaszok igen magas értékűek voltak. Ennél valamivel gyengébb eredmények születtek a munka- védelmi és a politikai feladatoknál, s viszonylag a legkevesebb pontot a kulturális kérdések válaszaira adták a zsűrik. Ez az értékelés természetesen az általános tapasztalatot jelenti.— Igen dicséretesnek tartjuk, hogy minden üzemnél a középszintű gazdasági vezetők lelkes és lelkiismeretes munkát végeztek a vetélkedők kérdés anyagának elkészítésében, a felkészítés elősegítésében és a vetélkedők lebonyolításában. Meg kell azonban azt is említeni, hogy ugyancsak egy-két üzemnél, a felső gazdasági vezetők nem sok súlyt fektettek a vetélkedők elősegítésére.— A vállalati döntőről előzetesen annyit elárulhatunk, hogy a színvonalat egy kicsit ismét feljebb fogjuk emelni. A témakörök változatlanok lesznek. Az üzemeknél szerzett tapasztalatokat felhasználjuk, a jó módszereket beépítjük, és természetesen gondosan ügyelünk rá, hogy egy témakörön belül a kérdések azonos nehézségű fokúak legyenek.— A brigádok megnyugtatására azonban eláruljuk, hogy a szakmai kérdéseket „testre szabjuk” nemcsak szakmánként, hanem az egyes brigádok képzettségének is megfelelően.— A politikai kérdések

csi vezetők, orvosok, pedagó
gusok, magasrangú honvéd- és 
rendőrtisztek vetik alá magu
kat, mert a célt enélkül nem 
lehet elérni.

Az esti középiskolánál a 
cél a marxizmus—leninizmus 
legalapvetőbb társadalmi, poli
tikai tételeinek oktatása, a 
párt politikai szükségleteinek 
kielégítése, előkészítés maga
sabb ismeretek befogadására, 
káderképzés a párt- és tö
megszervezetek alsófokú veze
tőinek, funkcionáriusainak 
utánpótlása érdekében. Neve
lés a gondolkodásra, elemzés
re általában, a szocialista gon
dolkozásra, erkölcsre különö
sen.

Akik erre az oktatási for
mára önként jelentkeztek, vál
lalták azt az önkéntes fegyel
met is, ami nélkül ezek a cé
lok nem valósíthatók meg.

Gazdasági vezetésünk eddig 
biztosította és ezután is lehe
tővé teszi a müszakcserét. Él
jünk vele, hogy rendszeresen 
részt vehessünk a minden hét
főn 15-18 óra között tartandó 
foglalkozásokon.

— h-c—

ben súlyozottan fog szerepelni a társadalompolitikai és ezen belül is a X. pártkongresszus, a IV. ötéves terv és a KGST témái.— A felkészülést a továbbiakban is elő kívánjuk segíteni azzal is, hogy a továbbjutott brigádok részére további előadásokat tartunk. A brigádoktól azt kérjük, fokozzák a felkészülést — fejezte be ismertetését Kóródi elvtárs.A magunk részéről pedig a továbbjutott brigádoknak sok sikert kívánunk a legjobbak versenyében. B. Gy.

Régen ismerem Németh Lászlót, akivel először — vagy tíz évvel ezelőtt — a 3-as csapat vájáraként találkoztam, s bevallom, csak annyit tudtam róla, hogy munkásőr és sajátos, fanyar humorú ember. Aztán teltek az évek, s rendszeresen ott szerepelt a neve az élenjárók, a kitüntetettek között. Az elismerések átadásakor mondott méltatásokból tudtam meg, hogy milyen régi bányász.1938-ban — 15 évesen — Sajószentpéteren ismerkedett meg a bányamunkával, s immár 35 éve űzi ezt a mesterséget, 1946-ban lett vájár és csapatvezető. 1962 óta a III. sz. bányaüzem dolgozója. Az eltelt 35 év történetét nehéz összefoglalni. NémethLászló számára történelmet és életutat jelent. Mindenre pontosan emlékszik. Az élményekben gazdag élet főbb állomásai: 1945, 1956—57, 1969 és 1970.1945:— Huszonkét évesen éltem át a felszabadulást — mondja. — Az új rend, a nmnkáshatalom megszületése nagy élmény volt számomra. Tudtam hol a helyem: párttag lettem.Az új és nagy feladatok lelkesítő hatása hajtotta őt is annyi társával együtt, akár az újjáépítésről, akár a termelésről volt szó. Erről tanúskodik a sztahanovista oklevél, majd később a három Kiváló dolgozó, a kettő Kiváló bá

Látogatás az öntödébenVállalatunk párt-végreliajtóbizottsága október hónapban kihelyezett ülésen tárgyalta a Szolgáltató üzem pártbizottságának jelentését — az üzemben folyó pártoktatás helyezetéről. A jelentés az elmúlt egy év tapasztalatait elemezve összegezte a végzett munkát, melyet a végrehajtó bizottság eredményesnek értékelt.

Az ülés további napirendjeként Simon Sándor elvtárs adott tájékoztatót a I'DSZ elnökségének vállalatunknál tartott üléséről, majd személyi ügyekben döntött a végrehajtó bizottság. Az ülést követően a végrehajtó bizottság testületileg megtekintette az öntöde munkahelyeit.

Felvételeink az öntödei látogatásról készültekFotó: Csapó Dezső
Harmincöt év, hűséggelnyász és a Szocialista Munkáért Érdemérem kitüntetés.1956—57:Az ellenforradalom kitörésekor, mint elvhű kommunistát a karhatalomba hívják, majd a munkásőrségnek lesz kezdettől fogva tagja, s fegyverrel a kézben védelmezi a munkáshatalmat. 1957-ben kitüntetik a Munkás-Paraszt Hatalomért Emlékéremmel, s kéthetes üdülésre Lengyel- országba küldik. A konszolidáció után megint a munka frontján kell helytállnia — nem is akárhogyan. Természetesen az erkölcsi és anyagi elismerés sem marad el: termelési eredményekért, a szocialista brigádmozgalomban végzett tevékenységért sorra kapja, brigádjával együtt, a kitüntetéseket. 1965—69 között a megyei pártbizottság tagjaként végez politikai munkát, s hosszú évekig alapszervezeti pártvezetőségi tag, de volt pártcsoportbizalmi, helyettes szb-titkár is —• mikor hol volt rá szükség.1969:Érszűkülettel megbetegszik, s egyéves kényszerpihenő következik. Fájdalmas és nehéz ez az időszak. A munkát 40 százalékos rokkantként kezdi újra, mint fűrészgépkezelő, s azóta is ezt a munkát folytatja. A betegségen kívül azonban más is bántja: — Az egy év alatt sen

ki sem látogatott meg — mondja —• sem az üzemtől, sem a megyei pártbizottságtól. A felszabadulás után, ha hiányzott egy kommunista, azt keresték, most senkinek sem hiányoztam.1970:Ebben az évben lett 25 éves párttag, s a Felszabadulási Jubileumi Emlékérem tulajdonosa, valamint 25 éves szakszervezeti tag, s a Bányász Szolgálati Érdemérem arany fokozatát is megkapta, ö a jubileum és az emlékezés évének nevezi ezt az esztendőt. Soha nem volt balesete, mégis megrokkant, s érzi: már nem megy úgy a munka, mint régen. Ez a legfájdalmasabb...Az üzem dolgait, problémáit sajátjának vallja ma is. Különösen megragadott ez a mondata: „—• Nincs az jól, hogy a hat hónapig nálunk dolgozóknak 1000 forint egyszeri jutalmat adunk, de a tízéves törzs- gárdatagok elismerése 400 forint”.Németh László, a maga ötven évével, ma is érdeklődő, tenni akaró ember, de szavai mögött bizonyos sértődöttség, kiábrándultság és elégedetlenség bujkál. Vajon miért?Úgy érzem, hogy közös akarattal, tapintattal és megértéssel el kellene oszlatni ezt a sértődöttséget, amiről nemcsak ő tehet. Az elmondottak alapján meg is érdemelné... tHerendi István
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Tizenhat év a bányában

Napi száznégy kilométer
Milyen a jó kollektíva?

bemutatjuk élenjáró fúróbrigádjainkat

Orsós Béla 1957-ben jött . a Mecseki Ércbányászati Vállalathoz, hogy a bányában jobb kereseti lehetőséget találjon, mint ami a Sellyéi Erdőgazdaságban volt. Harmadik gyermeküket várták ekkor már a családban. Minden új volt számára a bányában, csak a fizikai munka nem, mert azt már gyermekkorában megszokta. A ti zenötös csapatra, Lendvai József vájárhoz osztották be munkára, s hogy a jó tanítómester jó tanítványra talált, ezt Orsós Béla tizenhat éve bizonyítja. Nagy türelemmel, megértéssel foglalkozott vele, de többi munkatársai is emberséggel, segítőkészséggel közeledtek hozzá. Átsegítették a kezdeti nehézségeken. Egyévi munka után a Vajai János vezette kilences csapathoz került, ahol a mai napig is dolgozik. A csapaton minden munkát vállalt, mindenáron bizonyítani akart, és bizonyított is. Érdemes volt munkatársai bizalmára. Csillésként kezdte, majd segédvájár, vájár lett, jelenleg szakvezető vájár. Több mint tíz éve szocialista brigádban dolgozik, és brigádja elnyerte az Aranykoszorús szocialista brigád címet. 1957 óta vágathajtó csapaton dolgozik, három műszakban, s, hogy milyen sok munkafolyamat van a vágathajtásnál? Szegecselés, ácsolás, csorgázás, fúrás, robbantás, szállítás, vasútrakás. Még elmondani is sok. A nyolcvan fokos feltörésben 34 kilogrammos fúrógépet nyomni sem könnyű dolog. Ügyesen, körültekintően dolgozik, három napon túl gyógyuló balesete, csak a bányamunka kezdetén, 1957-ben volt, azóta egyszer sem.A munkában mindig élenjárni — ez az ő éltető eleme. Az élenjárást bizonyítja, hogy nyolcszoros Kiváló dolgozó, és 1967- ben Bányászati Szolgálati Érdemérmet kapott. Az üzemben megkülönböztetést cigányszármazása miatt soha nem tapasztalt. S, hogy tudott mindig, minden körülmények között helytállni?Sellyén lakott 1970-ig, onnan járt be motoron dolgozni. Napi 104 kilométert tett meg a munkahelyére és haza a családhoz.1969-ben az Orsós család telket vett Pellérden, hogy házat építsenek, mivel Sellyéről negyvenkét évesen már nehezebb volt bejárni, mint fiatalabb korában. a gyerekek is nőttek, több idő kellett a családra is. Eladták a sellyei kis,

öreg, háromszobás házat 50 ezer forintért, felvettek 50 ezer forint OTP-kölcsönt, a többit összespórolták. 1970 tavaszán elkezdődött az építkezés. Áz üzem vezetősége „C” menetleveles fuvart biztosított, a munkatársak az építőanyaghordásnál segítettek. Dolgozott a család apraja, nagyja. Augusztus végén már beköltöztek, s végre közel van a munkahelyéhez. 1973 októberében jártunk Orsó- séknál Pellérden, az Ady Endre utca 2. számban. Ekkor már teljesen készen láttuk a házat. A két szoba, hófehér lakkozott parkettával van lerakva, nagy konyha, fürdőszoba, előszoba, kamra és egy kis előtér van a házban. Kandallóval fűtik a két, berendezett szobát, van televíziójuk, rádiójuk és mosógépük. A terasz előtt rózsalugas, az udvarban egy nagy fehér kutya sétálgat, „Belinek” is beillene, távolabb egy nagy motorkerékpár áll. Az udvarban kis konyhakert, ahol megterem annyi zöldségféle, ami a főzéshez szükséges. Az udvar fele el van kerítve, ott építették a fűthető csibe előnevelőt, hogy a hússzükségletet is biztosítsák a család számára.Orsósné kitűnő háziasz- szony, finom feketével kínált bennünket, s a tisztaság és a rend az ő szorgos kezének köszönhető. Férjét segítette munkájában azzal, hogy jó „pénzügyminiszter” volt, a fizetést úgy osztotta be, hogy mindenre jusson, nevelte a négy gyermeket, hűségesen szerette és várta haza sok éven keresztül. A négy gyermek közül Béla 21 éves, a pellérdi tsz-ben dolgozik, Feri 19 éves és apja üzeménél mozdonyfé- kes, Anna 16 éves a Jókai úti iskolába jár, Jancsi 14 éves, az általános iskola 8. osztályát végzi Pellérden. Jól öltözöttek és szépek, de ami a legfontosabb összetartóak és szeretik szüleiket.S, hogy Orsós Bélát vezetői és munkatársai milyennek látják, mi a véleményük, elég csak annyit, hogy az üzem bányásznapi ünnepségén ez évben kapta eddigi életének legnagyobb erkölcsi elismerését, a Kiváló bányász miniszteri kitüntetést. Háromszáz munkatársa volt jelen az ünnepségen és percekig zúgó vastapssal ünnepelték. Ö pedig kicsit meghatódva és boldogan úgy érezte, hogy jól választott tizenhat évvel ezelőtt, érdemes volt bányásznak lennie. Horváth Jánosné

Többszörösen kiválóakZalka Máté 
szocialista brigádA most bemutatásra kerülő kollektíva 1964-ben alakult, ekkor kötöttek szocialista brigádszerződést, s megkezdték a közösségi életet. Szuper Józsefet választották brigádvezetőnek, aki jelenleg is vezetőjük. Komplex brigádnak is nevezik ezt a kis kollektívát, mert tagjai között megtalálni az öntő szakmunkást, a műszakit, a laboránst, az adminisztrátort, formázót, kemence előkészítőt, kezelőt, homok előkészítőt és még sorolhatnám tovább a különböző beosztású dolgozókat.A brigádnak húsz tagja van. Ebből kilenc fő egyszeres, hat fő pedig többszörös Kiváló dolgozó. Sok dicsérő oklevél és emléklap tanúskodik munkájuk eredményességéről. Az elmúlt évben aranykoszorús brigádjelvényt kaptak. A brigád zöme törzsgárdatag is.Évek során egyre jobban összekovácsolódott a brigád. Az újonnan bekapcsolódott tagok aktívak, rövid idő alatt beilleszkedtek a kollektívába. A fiatal brigádtagok közül aktivitásban talán Juhász Jánosné az, akit ki kell emelni jó munkájáért. A régi brigádtagok közül pedig Oláh Imre, Romvári István, Simon Ferenc és Szuper Jó- zsefné, akik a húzóerőt képviselik. A brigád minden egyes tagja becsületes, szorgalmas dolgozója a Szolgáltató üzemnek.Ha megnézzük a szerződésüket, kitűnik, hogy vállalásaikat úgy válogatják össze, hogy az mindenkor a közösséget szolgálja, öt éve folyamatos patronálok a Jókai úti iskolában és az Építők úti óvodában. Gazdasági munkájukat maradéktalanul elvégzik. Színház-, mozi-, múzeumlátogatást, kirándulásokat és egyéb rendezvényeket mindenkor a családtagokkal együtt szervezik. Minden vetélkedőn részt vesznek. A napokban lezajlott szocialista brigád vetélkedők üzemi döntőjének az első helyezettéi lettek.Brigádpénztárukból nemcsak a rászorulókat segítik, hanem a rendezvényeiken megvendégelik a brigádtagokat és azok családtagjait is. A rendezvények jól sikerülnek, hiszen mindegyiknek van felelőse. A brigádtagok részt vesznek a szervezett oktatásban.

A III. sz. bányaüzem bányafúrási részlegénél az utóbbi években egyenletesen jó teljesítményt nyújt a B—7 és a P—3 szocialista fúróbrigád.Manapság egyre gyakoribb annak a kérdésnek a felvetése, vajon milyen típusú emberekből tevődik össze a jó kollektíva, mi a közös jellemvonásuk, mi ad erőt állandó jelleggel kimagasló eredmények elérésére?Ennek a kérdéskomplexumnak az elemzésénél vállalkoztam arra a feladatra, hogy egyedi jellemekből, törekvésekből, gondolkodásból megszűrjem a lényegi elemeket, amelyekből szeretnék a jelen társadalmunk cselekvőjének néhány adalékkal szolgálni.

Szuper József brigádve- zető ellenőrzi és figyeli, hogy mindenki teljesítse a vállalását. A hármas jelszó szocialista módon élni részét nagyon nehezen tudják teljesíteni, mert három műszakban dolgoznak és sok a vidéki dolgozó is. Itt utazási problémák merülnek fel. Ez nehezíti munkájukat. Vannak kisebb düccenők is. Szerettek volna például Győrbe menni tapasztalatcserére. Ez a szerződésükben is szerepel. A tanulságosnak ígérkező kirándulásról azonban le kell mondani, mert a győri gyár nem tudja fogadni őket.A problémák nem ked- vetlenítik el a brigád tagjait, hiszen ez adja a hétköznapi harcok értelmét.Csapó Dezső

A dzsezkazganszki ércbányák egyben az ércbányászat modern módszerei kutatásának össz-szövetségi laboratróriumai is: kipróbálják itt a komplex gépesítés, a bányászat egyes segédfolyamatainak egyszerűsítése és a föld alatt alkalmazható korszerű önjáró berendezések hatékonyságát és működését. Az elmúlt két évben több mint száz hazai gyártmányú bányagépet vizsgáltak meg itt a gyakorlatban (APN)

A B—7 fúróbrigád minden egyes dolgozója törzsgárdatag, a szakma szerelmesei, s komoly gyakorlati tapasztalatokkal rendelkeznek. Ez elsősorban abban nyilvánul meg, hogy ipvekeznek a korszerűt, az újat nyújtó technológiai elképzeléseket a gyakorlatban megvalósítani, igénylik a munka ésszerű és logikus megszervezését, kritikai észrevételükkel az érdekek érvényesülését szorgalmazzák.Hasznos segítséget és példamutatást kaptunk tőlük ez évben a munkahelyi szervezésben elért eredményességben, a fúrási szakmányok ösztönző hatásának • érvényesítésében. Azon dolgozóink közé tartoznak, akik érzik a vállalati feladatok megoldása iránti felelősséget. Mindig szeretik tudni, mi a brigád konkrét feladata, igénylik a kellő tájékoztatást, ezen túlmenően igyekeznek azt jól teljesíteni. Ezt igazolja az egyenletes 130 százalékos teljesítményük. Szívesen foglalkoznak a fiatal dolgozók betanításával, a megszerzett szakmai ismeretek továbbadásával.A napi nehéz fizikai munka mellett mindig jut idő a tanulásra, közös szórakozásra, a politikai ismeretek bővítésére, egyszóval igyekeznek lépést tartani a rohanó élettel.A brigád „motorja” Békési József csapatvezető,

akit munkatársai csak úgy ismernek, hogy „Lármás”. Ez a becenév nem gúnyolódást, ellenkezőleg a munkában elért eredmények megbecsülését, a feladatok megoldása iránti nyugtalanságát fejezi ki.A brigád másik pólusa Lakatos János II. fúrómester, akire jellemző, hogy mindenről van véleménye, a feladatokat és az érdekek érvényesülését soha- hasem hagyja figyelmen kívül, s cselekvése a brigád tagjaira pozitív hatással van.A P—3 perforátor fúróbrigád Vidák József csapatvezető irányításával szintén a jó kollektíva benyomását kelti. A brigád csendes, szerény emberekből áll. Gazdasági és társadalmi feladataink megoldásában nem a buktatókat, hanem a csapat kollektív, jó szereplését tartják szem előtt.A brigád tagjai többnyire fiatalok, akik mások cselekvéseiből igyekeznek a tanulságot levonni, majd ebből erőt merítve fokozatosan törekszenek a magasabb teljesítmények és egyéni céljaik megvalósítását elérni. Ezen törekvésük elismerése a részlegnél a legmagasabb kereset elérésében jelentkezik.A brigád két fiatalabb tagja lakásgondjának megoldását tűzte ki célul. Biztos vagyok abban, hogy ilyen erős akarattal mindketten célba jutnak.Megítélésem, hogy mindkét fúróbrigád gazdasági és társadalmi munkája alapján megérdemli a nyilvánosság elismerését, megbecsülését az évek óta tartó helytállásért.Wirth Béla
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Milliók a szemétben

Az ipari és háztartási hulladék újrahasznosításának

A fenti címmel Balassa János okleveles közgazdász, a MÉH Nyersanyagliasznosító Tröszt vezér- igazgatója egy tanulmányt készített. Az igen érdekes és érdeklődésre számot tartó anyagból az alábbiakban részleteket közlünk.A természetes és mesterséges környezetet veszélyeztető szennyeződések között egyre nagyobb problémát jelentenek a szilárd hulladékok, az ezek eltávolításával, ártalmatlanításával és hasznosításával járó feladatok. Országonként, településenként a probléma nagyságrendjét a keletkező hulladékok meny- nyisége és minősége határozza meg.Az iparilag fejlett tőkés országokban a hulladékok környezetszennyezővé váltak, s ez jelentős szemléleti változást eredményezett. Ehhez nagymértékben hozzájárul az is, hogy a nyersanyagok kitermelése egyre nagyobb összegű beruházásokat és ráfordításokat igényel, a drágulást évi 3—C százalékban prognosztizálják.A megváltozott szemlélet főbb jellemzői így foglalhatók össze:— A természetes nyersanyagokkal jobban kell gazdálkodni, azokat jobban kell kihasználni, mert a világ nyersanyagkészletei nem kimeríthetetlenek.— A várható demográfiai robbanás, az életszínvonal növekedése, a tudományos-technikai forradalom nemcsak a termelést és annak nyersanyagszükségletét növeli meg, hanem a nyersanyagok árát is.— Sokkal kevesebb energia szükséges ahhoz, hogy hulladékanyagokból állítsanak elő nyersanyagokat, mint a természetes nyersanyagok kitermeléséhez és feldolgozásához.— Legújabban a fejlett tőkés országokban kialakult irányzatok odáig mennek, hogy a termelés és a fogyasztás minden fázisában törekedni kell arra, hogy a keletkező hulladékok nyersanyagként köny- nyen felhasználhatók legyenek. Ezért korlátozni kell az olyan, több anyagból álló termékek gyártását, melyekből az anyagok fajtánként csak bonyolult eljárások mellett nyerhetők vissza.A Szovjetunióban és a szocialista országokban a szocializmus, illetve a kommunizmus alaptörvényéből következik, hogy a hulladékanyagokat elsősorban a termelésben kell hasznosítani: az életszínvonal szüntelen növelése, az ehhez elengedhetetlenül szükséges anyagi-technikai bázis megteremtése, az egyre növekvő termelés nyersanyag-szükségletének gazdaságos kielégítése, a nyersanyagokkal való takarékos gazdálkodás megkívánja, hogy a gazdaságosan újrahasznosítható hulladékanyagok visszaáramoljanak a termelésbe.Ezért a Szovjetunióban és a szocialista országok többségében — függetlenül attól, hogy ezek nyersanyagban gazdagok, vagy szegények — párt- és állami határozatok támasztják alá a nyersanyaghasznosítást, ennek fejlesztését, a társadalom segítségét.A hulladékok nálunk is környezetszennyező jelleget

helyzete és jövője

öltenek. Ezért itt az ideje, hogy ezzel a kérdéssel behatóan foglalkozzunk, mert könyebb a bajt megelőzni, mint megszüntetni. A szocalista társadalom fölényének a tőkés társadalommal szemben is meg kell mutatkoznia, hogy a társadalmi tulajdonra és a társadalomra támaszkodva képes megelőzni, illetve leküzdeni a környezeti ártalmakat, —• ezek között a hulladékok környezetszeny- nyező hatását is. De nálunk is szükségessé válik egyes hagyományos szemléletek felülvizsgálata ahhoz, hogy a népgazdaság szempontjából leggazdaságosabb és legelőnyösebb módszerek érvényesüljenek.A hasznosítás az egyetlen olyan hulladékártalmatlanítási módszer, mely úgy fejti ki környezetvédő hatását, hogy nem terheli sem az országos, sem a tanácsok költségvetését. Vállalati és népgazdasági szinten egyértelműen gazdaságos, a beruházások rövid időn belül — 2—3 év alatt — megtérülnek.A hasznosítás eredményeként a szűk hazai nyersanyagbázis bővül, nyersanyagimportot takarítunk meg. A hazai termelés igényeit meghaladó hulla dékanyagokból előállított nyersanyagok jelenleg —és az ismertetett tendenciákat alapul véve —• várhatóan a jövőben még a tőkés piacon is devizáért értékesíthető. A devizakitermelés ráfordításai — az eddigi gya korlat tapasztalatai sze- rin) — lényegesen kedvezőbbek az átlagosnál. En-nek alátámasztására el-1 ható meg.
Világtakarékossági Nap

Újmccsckalja keleti határvonalát jelentő Tüzér utca és annak környékeFotó: Keller Gábor

mondhatjuk, hogy a MÉH Tröszt keretébe tartozó nyersanyaghasznosító vállalatok a maguk szerény eszközeivel 1972-ben mint- egj 40 millió dollár értékű nyersanyag behozatalától mentesítették az országot. E mellett körülbelül 2,5 millió dollár értékben exportáltak olyan hulladékanyagokból előállítottnyersanyagokat tőkés relációban, melyekre a hazai ipar nem tartott igényt.Jelenleg még igen lényeges feltételek hiányoznak ahhoz, hogy a hulladékok gyűjtése, szállítása, ártalmatlanítása népgazdasági szempontból optimálisan legyen megoldható.Hazánkban a papírhulladék visszagyűjtési aránya a kibocsátott papírhoz képest mintegy 10 százalék. Ez az arány az NSZK-ban 45. Svédországban 40, Angliában 35 százalék.IBecslések szerint a Magyarországon 1972-ben termelt textíliából csak az üzemi hulladék mennyisége 30 ezer tonna volt. A ténylegesen nyilvántartott 22 ezer tonna üzemi hulladéknak csak 50,2 százaléka került hasznosításra. 1972- ben a belföldi textilkibocsátás 80 ezer tonnát tett ki. Ennek a mennyiségnek még 10 százaléka sem volt visszagyűjthető és hasznosítható.Ha a hulladékok ártalmatlanítását és hasznosítását komplex környezetvédelmi és gazdasági kérdésként kezeljük, és kialakítjuk a népgazdasági szempontból optimális arányt, mind a hulladékok környezetszennyező hatásának megelőzése, mind a hazai nyersanyagbázis bővítése sokkal kisebb ráfordításokkal és beruházásokkal old-
álló jövedelemből hogyan él
tünk, hogyan gazdálgodtunk, 
mennyit gyarapodtunk egy 
esztendő alatt. S ha rájövünk 
arra, hogy nem az elképze
lések szerint alakult a csalá
di gazdálkodás, akkor még 
mindig „új életet” lehet kez
deni. Ennek fontos feltétele: 
a takarékos, beosztó életmód, 
amely egyet jelent az anyagi 
biztonsággal és a jobb élet- 
körülményekkel.

A Vllágtakarékossági Nap al
kalmából mindenkinek érde
mes elgondolkodni a takaré
koskodásról. És bizonyos, hogy 
ennek nyomán, csakúgy, mint 
az előző években, a Világta
karékossági Nap tovább széle
síti a jól gazdálkodó, takaré
kos emberek táborát.

Vendégiink volt

Moldova GyörgyA Ságvári Endre Művelődési Ház vezetőségének meghívására író—olvasó találkozón vett részt Moldova György SZOT-díjas író. Képünkön: a neves író dedikálja a fiatalok könyveit. Fotó: Keller Gábor
Felhívás!

Szót kapnak a Szolgáltató üzem dolgozóiA Szolgáltató üzem sokrétű feladatot old meg vállalatunk életében. Az üzen dolgozóinak bizonyára sok problémája akad m unkavégzés közben. Lapunk segítséget kíván adni gondjaik megoldásához. Felhívjuk ezért az üzem dolgozóit, hogy kérdéseiket, problémáikat írják meg szerkesztőségünknek. (Cím: 7633 Pécs, Hajnóczy J. u. 35. A-épület I. 5.). A kérdésekre az illetékesektől választ, illetve intézkedést kérünk és ezt lapunkban közöljük. Ezen keresztül is szeretnénk az üzem munkáját, a dolgozók gondjait ismertetni és az üzem tevékenységét a figyelem előterébe állítani.Kérjük az üzem dolgozóit, hogy leveleiket legkésőbb 1973. november 10-ig a fenti címre beküldeni szíveskedjenek. SZERKESZTŐSÉG
A Zrínyi brigád teljesíti 

adott szavátA Szolgáltató üzem Zrínyi brigádja nem a reflektorfényben levő brigádok közül való. Kevés szó esett eddig róluk, pedig a vállalaton belül az összes anyagokat ők szállítják az üzemekbe. Ezenkívül az ország majdnem minden részében: Recsk, Sopron, Sátoraljaújhely, Kunbaja környékén is láthatjuk őket. Ha szükséges szabad szombaton és vasárnap is dolgoznak, hogy a vagonokban ne álljon sokáig az anyag. A hosszú úton, ha baj van a kocsival, meg kell javítani, tehát a szereléshez is érteni kell. Másfél tonnás önrakodógépekkel rakodnak, s ezért darukezelői vizsgát is kellett tenni. Tehát sokoldalú emberek vannak a Zrínyi brigádban. Nem „vándormadár” típusú emberek, hisz a harmincnégy fős brigádnak kilencven százaléka tíz, vagy ennél több éves törzsgárdatag. Körülbelül huszonötén Kiváló dolgozó kitüntetést kaptak a brigádban. Mindannyian szakszervezeti tagok, s a brigád fele párttag. A brigádban négy darus is van, akik hihetetlen súlyokat mozgatnak meg, ezzel a vállalat dolgozóinak munkáját könnyítik.

Ők a „maszek’’ gépkocsivezető brigád, így nevezik őket, mert szocialista megőrzésre vették át papi- ion a kocsikat. Mindig ugyanazon gépkocsival járnak és féltve őrzik, vigyázzák azokat. így találkozik a népgazdasági, vállalati és személyi érdek. Nagy létszámú a brigád, nehezen mozgatható, mert naponta változik a munkahelyük, az üzemi és a vállalati igényeknek megfelelően. Nagy helyismerettel rendelkeznek, enélkül szinte lehetetlen lenne, hogy a munkájukat gyorsan elvégezzék. Nagyon sok anyagot szállítanak, sokszor milliókba kerülő fúrógépeket, műszereket, s a robbanóanyag szállítását is ők végzik.Társadalmi munkában is segítettek: az üzem szépítésénél, útépítésnél, műhelyátalakításnál, s az állatkert festési munkálatainál. Vannak köztük munkásőrök, önkéntes rendőrök, a szakszervezeti és pártmunkából is kiveszik löszüket. Mindenki jár valamilyen politikai oktatásra, két dolgozó középiskolai tanulmányokat folytat. Rendszeresen résztvesznek KRESZ-tanfolyamokon és vizsgát tesznek. Szirtes György, a brigád vezetője, s egyik alapító tagja a brigádnak; Szalmási János is régi brigádtag. s már 33 éve van a volánnál. A legutóbbi bérrendezés nagy megelégedést váltott ki, de úgy érzik, hogy esetenként például ha az egyik kategóriában a besorolás 1800 —2600 forintig van és húszéves gyakorlattal ebben a kategóriában csak 1900 forintra sorolnak be egy dolgozót, akkor itt még lehet javítani.A brigádtagok zömmel régi gépkocsivezetők, sok ezer kilométer van már mögöttük, s ha esőben, hóban fáradtságot nem Ismerve, szerelnek az úton, tisztelettel figyeljünk rájuk. H. J.-né

Kitüntetések
A Magyarhoni Földtani Tár

sulat dél-dunántúli területi 
szakosztálya kétnapos tanács
kozásán több éves eredményes 
munkájukért a Bányászat ki
váló dolgozója kitüntetésben 
részesültek: DR. BARABAS
Andor földtani főosztályevezetö 
(Központ); VIKAGH Károly 
geológiai osztályvezető (Köz
pont); SZABÓ Imre geológiai 
kutatócsoportvezetö (Kutató
mélyfúró üzem); KOCH László 
geológusmérnök (Kutató-mély
fúró üzem).

A Földtani kutatás kiváló 
dolgozója kitüntetést adomá
nyozták: TOKA Jenő vállalati 
igazgatónak, BODROGI Frigyes 
geológusmérnöknek (Központ); 
DR. SZABÓ János geofizikai 
osztályvezetőnek (Központ).

Kiváló dolgozó kitüntetést 
kaptak: SCHMIDT József szer
kesztő geológus (IV. sz. bá
nyaüzem); ÉRDI KRAUSZ Gá
bor vezető geológus (II. sz. 
bányaüzem); GERZSON István 
geofizikus-mérnök (Kutató
mélyfúró üzem); RÓNAKI 
László hidrogeológus-technikus 
(Kutató-mélyfúró üzem); BA
RANYAI István geofizikus
mérnök (Kutató-mélyfúró
üzem); KARDOS István geo
fizikus-mérnök (Kutató-mély
fúró üzem).

Személyi hírVállalatunk igazgatója 1973. október 15-től megszüntette a Kutató-mélyfúró üzemben a kettős főmérnöki rendszert. Az intézkedés nyomán 1973. október 15-i hatállyal Elek István elvtárs a Kísérletikutatási és automatizálási üzemben radiometrikus laboratórium vezetői beosztást kapott.
Művelődjünk, 
szórakozzunkMUNKÁSSZÁLLÓNOVEMBERIPROGRAMJANovember 6-án 19 órakor: Ünnepi műsor november 7. tiszteletére.November 13-án 17 órakor: Fórum. Szállóvezetőség—szállólakók találkozója.A rendezvények helye: C-épület. IV. emelet, zsebszínpad.November 19-én az ŐRI rendezésében a Pécsi Nemzeti Színházban 17,30 és 20,30 órakor Hej rigó ... címmel nóták, népdalok, cigánydalok. Jegyek kaphatók: Sütő Ilona, munkás- szálló (7-193 telefonon).

A világ takarékpénztárai 
1924-ben Milánóban tartott ér
tekezletükön elhatározták, 
hogy minden év októberének 
utolsó munkanapján megren
dezik a világtakarékossági 
Napot. Magyarországon is 
ezen a napon - immár kilen
cedik esztendeje - a sajtóban, 
rádióban, televízióban több 
szó esik a takarékosságról, a 
takarékpénztár tevékenységé
ről.

A Világtakarékossági Nap te
hát jó alkalom arra, hogy szá
mot adjunk a lakosság betét- 
állományának alakulásáról. 
Ugyanakkor lehetőséget kinál 
arra is, hogy az összesitett 
adatok segítségével a társada
lom széles rétegének figyel
mét felhívjuk a takarékosság 
jelentőségére és hasznosságára.

A takarékoskodás országos 
eredményei kedvezőek, jelzik, 
hogy az életszínvonal és a nép
gazdaság helyzete pozitívan ala
kul. A múlt év hasonló idő
szakában a lakossági megta
karítások összege megközelí
tette az 54 milliárd forintot, 
most eléri az 59 milliárd fo
rintot.

Ez a szám egyebek között 
azt mutatja, hogy a lakosság 
takarékossági „kedve” nem 
csökkent. Ugyanezt mondhat
juk el Baranya megyéről is, 
ahol ebben az évben érte el 
a betétállomány a 2 milliárd 
forintot és az ezévi emelkedés 
meghaladja a 115 millió forin
tot. Hadd emlitsünk meg még 
egy adatot: országunkban je
lenleg 4,5 millió betétkönyv 
van forgalomban, megyénkben 
153 ezer darab, ez arról tanús
kodik, hogy a családok mind
egyike rendelkezik takarékbe
tétkönyvvel.

A Világtakarékossági Nap Jó 
alkalom arra is, hogy egyéni 
számvetést készítsünk gazdál
kodásunkról. Ennek alapján 
kiderül, hogy a rendelkezésre
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JOBB MUNKÁVAL, NAGYOBB TUDÁSSAL
A SZOCIALISTA MAGYARORSZAG FELÉPÍTÉSÉÉRT

Mint
egy nagy család

Mozgalmas hetek
Az alapszervezeti KISZ-vezetőségválasztások tapasztalataiA II. sz. bányaüzemKISZ-vezetősége a X. VIT tiszteletére vetélkedőt rendezett a központi tanácsteremben. A vetélkedő két részből állt. Az első szakasza az üzemben bonyolódott le: A benevező háromtagú csapatok kérdőíveket kaptak, melyek kitöltése és értékelése után a tíz legjobb csapat került a döntőbe.A döntő napja egybeesett a fegyveres erők napjával — így azon kívül, hogy a versenyzők általános műveltségükről és politikai felkészültségükről adhattak számot — honvédelmi ismereteikre is szükség volt. A vetélkedőn sajnos csak hét csapat jelent meg.A verseny a következő témakörökben zajlott le: honvédelmi, sport, szakszervezeti, kulturális, politikai, történelmi ismeret. A versenyzők értékes pontokat szerezhettek a feladatlap, a VIT-totó kitöltésével, sőt ügyeségi versennyel is.A kilenctagú zsűri elnöke Barcsa Zsigmond elvtárs volt, a játékvezető szerepe pedig Berkes Sándornak jutott. Amíg a versenyzők a papíron megadott kérdésekre válaszoltak, a nézők is törhették fejüket a hozzájuk intézett kérdéseken, melyek helyes megválaszolásáért egy-egy értékes könyvet kaphattak.A versenyről elmondhatjuk, hogy érdekes, izgalmas, fordulatokkal teli, jól sikerült vetélkedő volt. A versenyzők alapos felkészültségükről adtak tanú- bizonyságot.A verseny, a pontszámok! összesítése után, a következő képpen alakult: 1. III, körlet, 2. Bányamérés, 3. IV. körlet.A csapatokon belül a versenyzők értékes tárgy- és pénzjutalomban részesültek. A vetélkedőt családi est követte. A múltban is, sőt a jövőben is volt, illetve lesz vetélkedővel egybekötött családi est, ahol a politikai tartalom mellett a szórakozás lehetőségei is adva vannak. A hangulat zenei részét Ulrich Tibor és zenekara biztosította.Éjfélkor tombola sorsolásra került sor. A kaba- lababák, labdák, szamarak, kutyák stb. kisorsolása után történt a fődíj kihúzása, és a megfelelő hatásszünet után a boldog nyertes magáénak tekinthetett egy felhúzható, csú- szó-mászó babát.A rendezvény elősegítette a fiatalok és az idősek egységét, összefogását, jó elvtársi és munkatársi kapcsolatát, egymás iránt megbecsülését.

Kovács Zsuzsa

Szeptember 11 és október 18 között zajlottak le vállalatunknál az alapszervezeti vezetőség- és küldöttválasztó taggyűlések. Az előkészítő, szervező munka nagy feladatokat jelenteti KISZ-vezetőknek és tagoknak egyaránt. Valamennyi résztvevő komolyan vette a megszabott feladatokat, s ennek volt köszönhető, hogy határozatképtelenség miatt csupán egyetlen taggyűlést kellett elhalasztani.További tapasztalat, hogy a csúcsvezetőségek jól felkészítették a jelölő bizottságokat, s azok tagjai is lelkiismeretesen és hozzáértéssel végezték el az elbeszélgetéseket, és tettek javaslatot a vezetőségi tagokra.Valamennyi taggyűlésre jellemző volt az ifjúsági mozgalommal való törődés, a tagság aktivitása, a lényegre törő hozzászólások. Hogy mindezt elmondhatjuk, abban nagy szerepe van az előkészítés időszakában végzett jó propagandának, a pártalap- szervezetek és a gazdasági vezetés megfelelő hozzáállásának,A taggyűléseknek kötelező napirendje volt, melyben szerepelt a KISZ VIII. kongresszusa óta végzett munkáról szóló beszámoló és a felsőbb KlSZ-értekez- leten résztvevő küldöttek megválasztása. Elmondhatjuk, hogy általában jó beszámolókat készítettek az alapszervezetek. Nem a számszerű adathalmazra, szószaporításra törekedtek, hanem elemző értékelését
A küldöttértekezletre készülnek

A KISZ-csúcsvezetűségek választásának irányelveirőlA KISZ szervezeti szabályzata szerint 1973-ban esedékes a KlSZ-szerveze- tekben az alapszervezeti vezetőségek, valamint a KISZ-bizottságok újjává- lasztása.A KISZ-bizottság újjá- választásán kívül vállalatunk vonatkozásában már minden szinten lezajlottak a választások.
Tukora István elvtárssal, 

a vállalati KISZ-bizottság 
titkárával arról beszélget
tem. milyen feladatokat je
lentett a csúcsvezetősége
ket választó küldöttérte
kezletekre való felkészü
lés, s ez milyen irányelvek 
szerint történt?— Miután megjelent a KISZ KB Intéző Bizottságának határozata az 1973. évi választásokról, s kézhez kaptuk a módszertani útmutatót, március 14—18 között továbbképzést rendeztünk Harkányban, melyen részt vett minden csúcstitkár, alapszervi titkár és vb-ta/g. Ekkor került sor a vállalati KISZ- bizottság intézkedési tervének részletes megbeszélésére, melyet a vállalati párt-vb is tárgyalt és jóváhagyott. További lépésként került sorra a csúcs- és közvetlen hatáskörbe tartozó KISZ-titkárok ba- latonfenyvesi, egyhetes to

adták az elvégzett munkának, s az önkritika sem hiányzott belőlük.Egy-egy üzemben jó példát mutatott és ösztönző hatást váltott ki a körültekintő szervezés, a kezdő taggyűlés pergő ritmusú levezetése. A III. sz. bányaüzemben és a Szolgáltató üzemben jó kezdeményezésnek bizonyult, hogy a taggyűlés utáni napon a KISZ-faliújságra kikerült a megválasztott új vezetőség fényképe, s a taggyűlésről szóló tudósítás. A KISZ- szervezetek remekül kihasználták az üzemi hangos híradó adta lehetőségeket is.Az újonnan megválasztott alapszervezeti vezetőségek tagjainak átlagos életkora vállalati szinten 25 év, ami nem mondható éppen jónak, de jpbb mint az előző évek átlaga.Az új vezetőségi tagokról azt is elmondhatjuk, hogy gazdasági munkájukat becsülettel elvégzik, s az ifjúsági mozgalomnak is aktív munkásai. Ezt bizonyítja, hogy 4G alapszervezeti vezetőségi tag Kiváló

vábbképzése. ahol az elkészült üzemi intézkedési tervek gyakorlati végrehajtásának módszereit tárgyaltuk meg — mondotta Tukora elvtárs. s
A káderpolitikai felada

tokat milyen irányelvek 
szerint szabta meg a vál
lalati KISZ-bizottság?— A káderkiválasztás terén alapvető követelményként adtuk azt a feladatot a jelölő bizottságoknak, hogy KISZ-vezetőknek csak olyan fiatalokat szabad jelölni, akik kiérdemelték a KISZ-tagok bizalmát, fiatalos lendületükkel, lelkesedésükkel kivívták elismerésüket, ismerik és népszerűsíteni tudják a párt politikáját, képviselni tudják a fiatalokat az állami és' társadalmi szervek előtt.

A választásokra való fel
készülés milyen változást 
tett szükségessé a szerve
zeti életben?— Intézkedési tervünkben leszögeztük: „A választásokra való felkészülés során el kell érnünk, hogy erősödjék szervezetünk politikai, kommunista jellege, szilárduljon tovább a szervezeti élet rendje, fegyelme.”— Ez azt jelentette, hogy a fiatalok tudatában rögzí

dolgozó, 4 fiatal rendelkezik a KISZ KB dicsérő oklevelével, s egy fiatalnak van aranykoszorús KISZ-jelvény kitüntetése.A választási taggyűlések kellemes meglepetése volt, hogy több felsőbb KISZ- vezető is részt vett ezeken a rendezvényeken. így például Borbély Gábor elvtárs, a KISZ KB titkára, Erdős András elvtárs, a KISZ KB szervezési osztályának helyettes vezetője és petőházi Szilveszter elvtárs, a megyei KISZ- bizottság első titkára, a KISZ KB tagja a III. sz. bányaüzemben; Huber Imre elvtárs, a KISZ KB ifjúmunkás osztályának helyettes vezetője és S a r - kadi Nagy Barna megyei titkár, a Kísérleti-kutató üzemben. A meglátogatott taggyűlésekről valamennyiüknek jó véleménye volt.A mozgalmas hetek után sem lehet pihenőre térni sem a KISZ-vezetőknek, sem a tagságnak. Adottak azek a feladatok, melyeket a beszámolók határozati javaslatként tartalmaztak, s az alapszervezetek tagsága elfogadott. Minden erővel azon kell lenni, hogy a célktűzések maradéktalan valóra váltásával tovább öregbítsük vállalatunk ifjúsági mozgalmának hírnevét. Herendi I.

teni kellett az egyéni és kollektív felelősséget, a politikai kiállás, a céltudatos előkészítő munka fontosságát. Ezt teljes egészében sikerült megvalósítani. A feladatok sikeres megvalósítását mutatta az is, hogy az alapszervezeti vezetőségválasztások igen aktívak és látogatottak voltak.
Befejeződtek a csúcsve

zetőségeket választó kül
döttértekezletek. Kaphat
nánk erről néhány szám
szerű adatot?— A II., III. sz. bányaüzem, az ÉDÜ és a Szolgáltató üzem 50—50, míg a IV. sz. bányaüzem 55 szavazati jogú küldöttel tartotta meg az üzemi küldöttértekezletet. A csúcsvezetőségek kilenc és tizenegy tagúak lesznek a jövőben.— Általában a tagság azokat választotta meg, akiket a jelölő bizottságok javasoltak. November 3-án rendezzük meg a vállalati küldöttértekezletet száz fő részvételével. Bízunk abban, hogy ez a rendezvényünk is hasznos, tartalmas és sikeres lesz, s az új testület legalább olyan eredményeket tud felmutatni, mint a jelenlegi.

II. I.

Munkás—katona találkozó

A Szolgáltató üzem 1973. október 1-én munkás—katona találkozót szervezett a fegyveres erők, napja alkalmából. A KlSZ-szerve- zet meghívására mi is részt vettünk az ünnepségen. Az ünnepséget a Karikás Frigyes úti Általános Iskola énekkara nyitotta meg. Kosa József köszöntötte a meghívottakat, Vértes Józsefet, az MHSZ megyei titkárát, Sári Ferencet, a Pécs városi-járási munkásőrzászlóalj parancsnokát, Sándor János rendőrszázadost, Kovács Istvánt, a vállalati pb titkárát, Tukora' Istvánt, a vállalati KISZ-bizottság titkárát, a megjelent határőröket és munkásokat.Kisdaróczi János ünnepi beszédében méltatta a nap jelentőségét. Beszélt a fegyveres erőknél folyó fegyelmezett munka szükségességéről, hogy méltó utódaivá válhassanak az oly sok dicsőséget megélt szabadságharcos elődeinknek. Példaként állította a pá- kozdi csata hőseit.A megemlékezés után Vértes József nyújtotta át Kosa József üzemvezetőnek az MHSZ országos parancsnoka által adományozott díszoklevelet. Majd Hegyi Józsefnek, az üzemi MHSZ szervezet vezetőjének adott egy Toz—3 típusú kispuskát. Hegyi Józsefet, az eddig végzett jó munkájáért, a megyei titkár külön oklevélben részesítette.Ezután a meghívottak és az üzem vezetői átvonultak a kispuska lőtérre, amelyet ez alkalommal adtak át. A lőtér ötven méter hosszú, kilenc lőállásos, korszerűen berendezett fegyverszobával van ellátva, amely kisebb csoportok kiképzésére is alkalmas. Az átadás után 37 brigád három-há
Ünnepség

a Fegyveres Erők KlubjábanA Fegyveres Erők Klubjában rendezett fogadás keretében emlékeztek meg a pákozdi diadal 125. évfordulójáról és a fegyveres erők napjáról.Az ünnepi beszédet Petőházi Szilveszter, a KISZ Intéző Bizottságának tagja, a megyei KlSZ-bizott- ság első titkára tartotta. Köszöntötte katonáinkat, határőreinket, munkásőreinket, rendőreinket, akik fegyverrel a kézben vigyázzák hazánk függetlenségét, biztonságát.Az ünnepi beszéd elhangzása után kitüntetéseket nyújtott át azoknak a katona KIS!Z-eseknek, pedagógusoknak, ifjúgárdistáknak, honvédelmi aktivistáknak, akik kiemelkedő teljesítményt nyújtottak az ifjúság hazafias nevelése érdekében.

rom fős csapatokkal avató versenyen vett részt.A versennyel egy idő ben megkezdődött a munkás— katona találkozó. Varga Jenő, az üzemi KlSZ-szerve- zet csúcstitkára, köszöntötte a találkozó résztvevőit, majd vázolta az üzem életét és a KISZ-szervezet munkáját. Elmondta, hogy az üzem KlSZ-korosztályá- ba tartozó dolgozóinak 80 százaléka tagja a szervezetnek. Az . üzemen belüli KISZ-szervezetek feladata a politikai, kulturális nevelőmunka és a honvédelemre való felkészítés a még be nem vonult fiatalok részére. Ennek a törekvésnek eredménye a felavatott lőtér is.A munkásőrök, katonák és az üzem fiataljai között felszabadult beszélgetés alakult ki. A beszélgetés során megismertük egymás életét, problémáit. A bevonuló fiatalok élénk érdeklődést tanúsítottak a katonai élet iránt. Varga elvtárs, aki már tíz éve tagja a munkásőrségnek, kifejezte reményét, hogy a leszerelő fiatalok minél nagyobb létszámban állnak a munkásőrök sorai közé. Az üzemi KISZ nevében átnyújtotta Lelovics Imre tizedesnek az öntő brigád által készített Lenin-mell- szobrot.A KISZ-titkár megköszönte a kedves ajándékot és kifejezte reményét, hogy a két alapszervezet kapcsolatai tovább fejleszthetők. Felmerült a közös rendezvények szervezése üzem-, illetve laktanyalátogatások, sport és kulturális együttműködés lehetősége. A jó hangulatú találkozó végén barátságunk elményítése mellett foglaltunk állást.
Buknicz Pál 

Vincze Józsefhatárőrök

Heten részesültek Kiváló ifjúsági vezető kitüntetésben, nyolcán kaptak Aranykoszorús KISZ-jel- vényt, tíz fiatal pedig KISZ KB dicsérő oklevelet.
Csiszár Mária

Vendégünk volt:

bolgár
testvérvállalatunk
küldöttsége
Október 3-9-ig vállalatunk

nál tartózkodott a bulgáriai 
testvérvállalatunk háromtagú 
küldöttsége. A kedves vendé
gek - Najgyenov Szlavtko, a 
Itedki Metal vezérigazgatója, 
Bolzslev Marko és Gigov 
Hriszto mérnökök — üzemlá
togatáson szereztek tapaszta
latokat és tárgyaltak a két 
vállalat közötti együttműködés 
lehetőségeiről.
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Kézilabda: Bajnok

a III. sz. bányaüzem csapataPályahiány miatt öt csapat indulhatott — Sürgős intézkedésre van szükség 1974-benÚjabb verseny, új bajnokavatás. Ezzel fejeződött be az első alkalommal megrendezett Bányász Kupa férfi kézilabda-bajnoksága. Évekkel ezelőtt felmerült, később egyre több igény érkezett az üzemi csapatok részéről a vállalati tömegsport bizottsághoz, hogy ez évben írja ki a vállalati kézilabda-bajnokságot. Kilenc üzem jelentkezett. Sajnos a PMSC újmecsekaljai sporttelepe túlzsúfoltsága miatt csak egy nap állt — hétfő — a tömegsport rendelkezésére.A jövőben két napot kell biztosítani a vállalat tömegsportjának, hogy a sportolási igényeket ki lehessen elégíteni. A sportolási igényeket a vállalat dolgozói diktálják, s ezt ki kell elégíteni.Egy nap alatt három bajnokságot nem lehetett megrendezni. Ezért törölni kellett a, női kispályás labdarúgó-bajnokságot, valamint négy kézilabda csapatot is. így lehetőség volt megrendezni a férfi kispályás labdarúgó-bajnokság mellett —• egyidőben —• a férfi kézilabda-versenyt, öt csapattal.A tavaszi-őszi rendszerben lejátszott mérkőzések színvonala, s küzdelmei a várakozáson felüli volt, akárcsak a nézők száma. A csapatok élvezetes, küzdelmes mérkőzéseket játszottak. Kiemelkedő mérkőzést láthattunk a III. sz. bányaüzem—Kís.-kut. üzem rangadón, mindkét csapatban a volt Ércbányász játékosai kaptak helyet. Végül is a III. sz. bányaüzemiek kerültek ki győztesen, négy pont előnnyel és veretlenül. A Kís.-kut. üzemiek jó csapatteljesítményt nyújtottak egész évben. Ha a védelmüket jobban megszervezik, nagyobb lelkesedéssel játszanak, a rutinjuk mellett nyíltabbá tehették volna a bajnokságot. Egyenletes teljesítményt nyújtott a Szolgáltató üzem együttese. A megszerzett harmadik helyezésük megérdemelt. Megérdemeltnek mondható a IV. sz. bányaüzemiek negyedik helyezése is, bár sportszerűségből, akárcsak a II. sz. bányaüzemiek, rosszul vizsgáztak. Miért? Mert mindkét csapat két alkalommal nem állt ki a mérkőzésére. Ha maguk felé nem is, de az üzemüknek legalább ennyi felelősséggel tartoznak. Reméljük, a kísérleti év után, jövőre már nem fordulnak elő hasonló esetek. A bajnokság folyamán a legjobb góldobó címet Homolai Gábor szerezte meg 49 góljával, Nagy Gyula 45 és Csikós Gyula 43 előtt. Sportszerűségi versenyben a Szolgáltató üzem együttese végzett az első helyen. A kézilabda-bajnokság elérte célját, s betöltötte hivatását. Ki járt jól? — a játékos és a kézilabdát kedvelők népes tábora.A Bányász Kupa végeredménye
1. in. sz. bü.
2. Kfs.-kut. o,
3. Szóig. ü.
4. IV. sz. bü.
5. II. sz. bO.

18-----171:100 16
8 6 - 2 159:117 12 
8 3 - 5 80:105 6 
8 1 - 7 64:105 2 
81-7 75:122 2K. M,

Asszonyok a tornateremben
Megkezdődött a nők tornája 

— Több megértést a férjek részéről

Október 3-án a 39-es dandár úti Általános Iskolában ' nagyszámú résztvevővel megnyílt az asszonytornaFotó: Keller GáborLassan szokványos kifejezéssé válik ez a mondat: Megkezdődött a nők tornája, a 39-es dandár úti iskolában, hétfő, szerda és pénteki napokon. A mondat valóban elnyűtt, de a résztvevők ötven év múlva is újak maradnak. Lehet valaki akárhány éves, csak egy a fontos, a szemlélete legyen fiatalos.Mit jelent a fiatalos szemlélet? — Korra való tekintet, előítélet és gátlás nélkül mindent megtenni a testi és szellemi frissesség megóvásáért, s megfelelni a kor sajátos követelményeinek. A 20. század emberének egyik sajátos betegsége a mozgáshiány. Miért? — mert a technika vívmányai mindjobban kiszorítják és csökkentik a fizikai munkát — ez helyes — és ezáltal az emberek úgynevezett fizikai tétlenségre vannak utalva.Helyesen gondolkoznak azok a dolgozó nők és háziasszonyok, akik a napi munkájuk után esténként részt vesznek az egészség- ügyi tornán. Sokan járnak, de még többen jönnének a tornára, ha a férjek részéről több megértést és segítséget kapnának az asszonyok. Miből áll ez a segítség? A foglalkozási napokon az apukák vállalnák az anyuka „szerepét” az esti órákban. Ez némi mozgáslehetőséget biztosít, a sok otthonülő férj számára. Az asszonytorna egyre nagyobb méreteket ölt vállalatunkon túl, városszerte is. A MÉV kezdeményezése és a PMSC segítségével idén 31 vállalat nődolgozói vehetnek részt a női tornán. A hatalmas érdeklődés nem véletlen. A dolgozó nők fel

ismerték és felismerik a torna szükségességét saját egészségük megóvása érdekében, ezenkívül kellemes felüdülést és szórakozást is biztosít, korra való tekintet nélkül.Kovács Miklós
Női labdarúgó-mérkőzés

PMSC—
Bp. SpartacusA PMSC női nagypályás labdarúgó-csapata november 11-én 10,30 órai kezdettel barátságos labdarúgó-mérkőzést játszik a Bp. Spartacus együttesével a PMSC újmecsekaljai sporttelepén. K. M.
mecseki ércbányász

A Mecseki Ércbányászati váll. 
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MEGJELENIK 
KÉTHETENKÉNT

MÉV Nyomda
Felelős vez.: Dr. Hangos Lajos

Építsünk
óvodát!Az MSZMP Pécs városi V. B. 1973. szeptember 30- án közzétett Építsünk óvodát felhívásával széles körű mozgalmat indított, a súlyos óvodai gondok enyhítésére. A cél az, hogy minden gyermek járjon óvodába.„Korunkban a családanyák, a nők jelentős szerepet töltenek be, az élet különböző területein. Egyre sürgetőbb családi és társadalmi feladat a gyermekek intézményes gondozása és nevelése. Ez különösen érvényes óvodás korú gyermekekre. A közoktatás fejlesztésére hozott párthatározatot sem lehet eredményesen megvalósítani, az óvodák által nyújtott iskolai előkészítés nélkül.”Vállalatunk politikai, társadalmi és gazdasági vezetése a felhívás közzétté- tclét követően megbeszélte a tennivalókat és október 2—7-ig, minden üzemben, osztályon és műhelyrészben röpgyűléseken, rendkívüli termelési tanácskozásokon, osztályértekezlctekcn, szocialista brigádgyűlésekcn ismertették a felhívás célját és jelentőségét.Vállalatunk valamennyi dolgozója az 1973 október havi keresetének 1,5 százalékát ajánlta fel. Üzemi kollektívák és szocialista brigádok az óvoda építéseknél szükséges munkákból. társadalmi munkában vállalnak: különböző szakipari munkákat, tervezést, bontást, takarítást, óvodai játékok készítését stb. Ezenkívül bontásból származó és kiselejtezett anyagokat bocsátanak a tanács rendelkezésére. Mindezek mellett az eddigi óvodai patronálásokat továbbra is végzik szocialista brigádjaink.
Nőfelelösők
látogatása
vállalatunknálAz elmúlt napokban látogatást tettek vállalatunknál a megyei, városi és járási nőfelelősök. A vendégek a IV. sz. bányaüzem külszíni létesítményeit tekintették meg, Kerekes Jenő üzemvezető. Virág József pb-titkár, Lendvai Gellért szb-titkár, Máté Emilné, a nőbizottság elnöke és Hegyi Józsefné, a pb nőfelelőse kíséretében. Megnézték a lámpakamrát, a gépműhelyt, az aknatoronyban levő szállító gépházat. az ebédlőt és a konyhát; majd a gépműhely ebédlőjében az üzemi társadalmi filmesek által készített filmeket vetítették a vendégeknek. Az ANDO-val történő robbantás, a vájvégi dolgozók munkája, a névadó és a nőnapi filmek ízelítőt adtak az üzem életéből. Kerekes Jenő és Virág József elvtársak rövid beszámolóban ismertették az üzemben dolgozó nők helyzetét. Ezt követően a vendégek a párt nőpolitikái határozatának végrehajtásával kapcsolatos kérdéseire Tóka Jenő, vállalatunk igazgatója és Kovács István, vállalatunk pb-titká- ra válaszolt. Az üzemlátogatás végén Kádár N. Bé- láné, az MSZMP megyei Bizottságának nőfelelőse mondott köszönetét a vendéglátásért. H.-né

KERESZTREJTVÉNY
Rejtvényünk vízszintes 1., folytatva függőleges 1„ víz

szintes 35. és függőleges 70. sorában Voltaire egyik hí
res aforizmáját rejtettük el. Beküldendő c sorok megfejtése 
1973. november 10-ig a szerkesztőség címére. A helyes meg
fejtők között könyveket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Becézett fér
finév. 15. Hadianyag. 10. Be
cézett női név. 17. Folyó 
Ausztriában. 19. Minden a he
lyén. 21. Fájó dolog. 22. Azo
nos mássalhangzók. 23. Albán 
pénznem. 25. Tág. 26. Egyik 
oldal. 28. E napon. 29. Isz- 
kol. 32. Lopva figyel. 33. Z.F. 
38. Kötőszó. 39. Erdei gyü
mölcs. 41. Láger. 42. Rang
jelző. 43. Visszaáll. 44. Nem 
ülő. 46. Ital. 47. Fa része. 48. 
Idegen férfinév. 49. Község 
Pest megyében. 50. Z.G. 51. 
Módhatározó szó. 52. Vágó esz
köz. 53. O.A.S. 54. Kötőszó. 55. 
Csillagkép. 57. Év — oroszul. 
58. T.M. 60. Fejem hátsó ré
szét. 63. M.É. 64. Fejen van. 
06. Hangtalanul elbambul. 67. 
Biztonsági Tanács. 69. Labda 
a hálóban. 70. Saját kezűleg. 
72. Személyes névmás. 73. 
Nyakmelegítö. 75. ööööö. 77. 
Helyhatározó. 78. Férfinév 
(ford.). 80. Semmikor. 82., Ten
geri kikötő az NSZK-ban.

Függőleges: 2. Üresen szól. 
3. I.L.N. 4. Mutatószó. 5. Ró
mai 1050. 6. Ital. 7. Ru
hán található. 8. Ez nem fér
fi. 9. Vörös — angolul. 10. Né
met személyes névmás. 11. Ró
mai 49. 12. A.I.S. 13. Érzék
szerv, 18. Szabad. 20. Vízi
állat. 23. L.O.L. 24. Iparág.

27, Talál. 30: Könnyedén mo
zog. 31. Kötőszó. 34. Nagy fo
lyó. 36. Lakoma. 37. Diplo
más rövidítés. 38. Eleség. 40. 
Omlás része. 43. Azonos más
salhangzók. 45. Allati lakhely.
47. Száll a madár .......... -ágra.
48. Magánhangzók. 51. Község 
Veszprém megyében. 55. Euró
pai nemzet. 56. Lakás része. 
59. Szavakhoz járul. 61. Név
elő. 62. Betegség. 65. Ponto
san. 68. Gyakori családnév. 
71. Szellemi sport (ford.). 72. 
Lét. 74. A.T.A. 75. Mint víz
szintes 39. 76. Előde. 77. Dal 
— franciául. 79. Országos Terv
hivatal. 80. S.L. 81. Kiejtett 
mássalhangzó. 82. Kicsinyítő
képző.

Juhász Károly
Lapunk október 1-1 számá

ban közölt keresztrejtvény 
megfejtése:

ősz húrja zsong, 
jajong, búsong 
a tájon, 
s ont monoton 
bút konokon 
és fájón

(Verlaine)
Könyvjutalomban részesültek: 

Szabó Melinda (7633 Pécs, Kál
vin u. 5.); Horváth Imre (Szol
gáltató üzem); Maul Jánosné 
(II. sz. bányaüzem).

HÍREK
- A közelmúltban a KISZ KB 
Ifjúmunkás osztályának meg
bízásából háromtagú brigád 
vizsgálatot végzett vállalatunk 
KISZ-szervezeteinél. A vizs
gálat során adatokat gyűjtöt
tek a KISZ tömegbefolyásáról 
az ifjúmunkások körében.
- A vállalat központjában 
működő munkaügyi döntőbi
zottságnál személyi változás 
történt. A munkaügyi döntő
bizottság elnöki funkciójának 
ellátására Bodrogi Frigyes elv
társ kapott megbízatást.
- Befejeződtek üzemeinknél a 
KISZ-vezetőség választások. 
Harmincegy alapszervezetnél és 
öt csúcsvezctőségnél választot
ták meg a vezetőiket a fiata
lok. A vállalati KISZ kül
döttértekezletet november 3-án 
tartják a központ tanácster
mében.
- Az elmúlt hetekben válla
latunk valamennyi üzemében 
és a központban röpgyűlése- 
ket tartottak, ahol dolgozóink 
tiltakoztak a chilei fasiszta 
junta kegyetlenkedései, a ha
ladó erők kegyetlen üldözése 
miatt. Táviratokban Juttatták 
kifejezésre szolidaritásukat a 
chilei nép mellett.
- Üzemeink vöröskersztes tit
kárai október 9—11 között, a 
Megyei Vöröskereszt rendezé
sében, háromnapos tanfolya
mon vettek részt, ahol megis
merkedtek a vöröskereszt szer
vezeti felépítésével, a moz
galom Időszerű feladataival.
- Igazgatói utasítás készült a 
rehabilitációról. Az utasítás 
tartalmazza az üzemi és válla
lati csökkent munkaképessé
gűekkel foglalkozó bizottságok 
személyi összetételét, feladatait 
és az eljárás rendjét.
- Vállalatunk munkásör-szá- 
zadában a személyi állomány 
valamennyi tagja, egyéni ki
képzés alapján, elsajátította 
az új fegyverek és felszerelé
sek alkalmazását. Októberben 
az AKM-63 mintájú fegyve
rekkel kiképzést és eredmé
nyes lőgyakorlatot végeztek.

- Bezártak a vállalati hétvé
gi üdülőtelepek. Az orfűi tele
pen 534 fő 1833 napot, a mo
hácsi vízitelepen pedig 422 fő 
1216 napot üdült az év folya
mán. A kedvezőbb időjárás 
miatt magasabb volt az igény- 
bevétel, mint a múlt évben.

- Eredményesen zárult az idei 
kedvezményes tüzelőakció. 
Dolgozóink 460 darab 600 fo
rintos és 119 darab 900 forin
tos tüzelőutalványt Igényeltek 
és váltottak be. örömmel fo
gadták dolgozóink az első fél
évben alkalmazott árenged
ményt a szén és tüzelőolaj 
áraknál.

- A Szolgáltató üzem KISZ- 
csúcsvezetősége kempingfel
szerelést vásárolt a fiatalok 
részére. Már az első évben 
hét fiatal vette igénybe a fel
szerelést, családi kempingezés
hez.
- Az OMBKE Mecsekaljai cso
portja, a Műszaki könyvna
pok keretében, október 18-án 
előadást szervezett Fúróko
csival szerzett tapasztalatok 
a vágathajtásnál címmel. A 
rendezvény előadója Fodor 
Károly gépészmérnök volt.

- A VII. Magyar Játékfilm
szemle alkalmából október ló
én közönség-művész találko
zóra került sor a központi ta
nácsteremben, ahol dolgozóink 
az Utazás Jakabbal című film 
alkotóival beszélgettek. A ta
lálkozón megjelent Gébor Pál 
rendező. Bódis Irén és Szend- 
rő István színművészek, vala
mint Nemeskürthy István 
filmesztéta.

- Dravecz József elvtárs, vál
lalatunk matematikusa, a 
KGST tudományos szekciójá
nak rendezésében október 14— 
20-lg részt vett a Prlbram-1 
napokon. A konferencián is
mertetésre került Vlrágh Ká- 
roly-Révész Bendcgúz-Dra- 
vecz József közös anyaga A 
matematika és statisztikai 
módszerek felhasználása a 
geológiai kutatásban címmel.



Húszéves a mecseki érckutatás

Október 16—17-én a Magyarhoni Földtani Társulat déldunántúli területi szakosztálya tudományos konferenciát tartott Pécsett, a Ságvári Endre Művelődési Házban Felvételeink a tanácskozásról készültek. Foto: Egyed Imre, Előd Szaniszló//
Világ proletárjai, egyesüljetek!

A MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZATI VÁLLALAT DOLGOZÓINAK LAPJA

Okik a fölil mákét kutatják
Tanácskoztak a földtani kutatás szakemberei

X ÉVF., 22. SZÁM

A szakszervezeti
oktatás
helyzeteA vállalati szakszervezeti bizottság október 19-én ülést tartott. Az ülésen megjelent Beck Ferenc elvtárs, az SZMT elnöke, valamint Dallos Nándor, az SZMT ágit. prop.’ kultur vezetője is. Az ülés napirendjén két téma foglalkozott a szakszervezeti oktatás helyzetével, bizonyítva ezzel is, hogy az szb nagy gondot fordít az oktatásra.Az első napirend keretében értékelték a szakszervezeti tisztségviselők oktatásának, továbbképzésének eredményeit és feladatait. Az elmúlt években 40—50 dolgozó részesült oktatásban a pécsi szakszervezeti iskola keretében. Az egy— négyhetes tanfolyamok hasznos ismereteket, gyakorlati tapasztalatokatnyújtottak a reszortosok- nak és a propagandistáknak. Ezek mellett a vállalati szakszervezeti bizottság nagy energiát fordított saját erőből is a reszortfelelősök (üdülési-, nőfelelős, MDB tagok stb.) valamint a bizalmiak képzésére. 1972/73-ban pl. 7 csoportban 3—3 napos tanfolyamon vettek részt a vállalati és üzemi tanácstagok, szb tagok, műhelybizottsági titkárok, összesen 208-an. Az üzemi szakszervezeti bizottságok a bizalmiak képzését szervezték meg, ahol az elmúlt évben 387 bizalmi részesült oktatásban.A második napirend keretében az Ércdúsító Üzem szakszervezeti bizottságának az 1973/74. évi szak- szervezeti politikai oktatás előkészítése érdekében kifejtett tevékenységét tárgyalták meg.A vállalati szb a beterjesztett beszámolókat — vita után — elfogadta.J. K.

ÁRA 50 FILLER
Negyedszázad 
az élcsapatbanA Kommunisták Magyar- országi Pártja 1918 november 24-én alakult meg. Ennek a jelentős eseménynek évfordulója alkalmából vállalatunk és üzemeink pártszervezetei kedves szokást honosítottak meg: taggyűlésen megemlékeznek és ünnepélyes köszöntők keretében üdvözlik a párttagságuk 25. évébe lépett elvtársakat.Az idén 47 ilyen elvtársat köszöntünk. A KB oklevelének átadásával egyidejűleg — a megbecsülés és szeretet külön jeleként — tárgyjutalmakat is kapnak.Általában a Nagy Októberi Szocialista Forradalom évfordulójának megünneplésével essenek egybe, egyes üzemek azonban előbb, mások a pártalapítás évfordulójához közelebb eső időpontban rende
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zik meg az elvtársi találkozókat. Valamennyinek közös vonása, hogy az üzemek párt, gazdasági- és tömegszervezeti vezetői, az üzemi pártvégrehajtó bizottságok tagjai (nem ritkán, mint ünnepeltek is) részt vesznek rajtuk, s természetesen a vállalati vb is képviselteti magát.Egyes üzemek csak az ezévi jubilánsokat hívják meg, mások a náluk régebbi párttagokat is. A II. sz. bányaüzem a nyugdíjas mozgalmi veteránokat hívta meg, a IV. sz. bányaüzem pedig felhasználja az alkalmat arra, hogy a kiváló fiatalokat is bevonja a beszélgetésbe, melyből nyilván újabb erőt, hitet merítenek a közösség irányába, a szocializmus ügye mellett elkötelezett munkás, harcos élethez.dr. Tóth Ferenc

A Magyarhoni Földtani Társulás 125, a mecseki érckutatás pedig 20 éves. E jubileumok jegyében zajlott le a konferencia.A tanácskozáson részt vett: dr. Dank Viktor, a Magyarhoni Földtani Társulat elnöke, Lukács Jenő, a Központi Földtani Hivatal főosztályvezetője, Szabó László, a NIM uránipari titkárság főmérnöke, dr. Ronda József, a Magyar /’diami Földtani Intézet igazgatója, dr. Müller Pál, a Magyar Állami Eötvös Lóránd Geofizikai Intézet igazgatója; Vendel Miklós akadémikus, Jázbinsek Vilmos, a METESZ Baranya
válalatunknál üllésezett 
a városi vb 
pártépítési bizottságaKihelyezett ülést tartott az MSZMP Pécs városi vb mellett működő pártépítési bizottság az ÉDÜ-ben. A munkaértekezleten részt vett Cseresznyés Ferenc, az MSZMP megyei bizottság párt és tömegszervezeti osztályának munkatársa. A pártépítési bizottság tagjai megtekintették az ÉDÜ néhány üzemrészét, majd az ülésen a meghatározott napirendi pontok mellett megtárgyalták az MSZMP KB nőpolitikái határozatának városi szintű végrehajtását.

megyei elnöke; és különböző földtani kutató szervek, válallatok képviselői.Tóka Jenő, a területi szakosztály elnöke, megnyitójában rövid visszatekintést adott az elmúlt húsz év eredményeiről. Két évtizeddel ezelőtt kezdődött Magyarországon az uránérc kutatása. A szélesebb körű kutatást megelőzően dr. Földvári Aladár és dr. Szalai Sándor professzorok végezték az első vizsgálatokat a Mecsekben. 1952- ben dr. Barabás Andor végzett méréseket Kővágó- szöllős környékén. Bár az első anomáliát Kővágószöl- lőstől északra találták,
A KISZ termelési mozgalmak értékelése

Kiosztották 
a pályadíjakatA közelmúltban rendezte meg vállalatunk KISZ-bi- zottsága az 1972-es évi termelési mozgalmak értékelését. A tanácskozáson részt vett Kovács István, a vállalati pb titkára, Adamov László, a Pécs Városi KISZ-bizottság munkatársa, Simon Sándor, a vállalati szb munkatársa, Szo- molányi Gyula műszaki főosztályvezető.Tukora István, a vállalati KISZ-bizottság titkára, beszámolójában ismertette az eredményeket, melyet vállalatunk fiataljai, a

azonban a művelésre való ércet a Kővágószöllőstől délre levő kutató akna mélyítése közben harántolták. Majd a feltárás munkája és új lelőhelyek keresése kezdődött. Induláskor nem volt speciális kutató gárda, az akkor zömében fiatal szakemberek ma már megfelelő tapasztalatokkal rendelkeznek. A jövőben lesznek még olyan feladatok, amelyek próbatételt jelentenek számukra. A munka- értekezlet jellegű tudományos konferencián több előadás hangzott el, amelyben összegezték az érckutatás húszéves eredményeit.

KISZ sajátos termelést segítő mozgalmainak keretein belül vállalatunk, üzemeink tervfeladatainak végrehajtása érdekében tettek.A Kiváló ifjú munkás, Ifjú szakmunkás és Szakma ifjú mestere mozgalom a szocialista munkaverseny szerves része, az ifjúmunkások egyéni verseny formája. A fiatal műszakiak sajátos versenyformája a Kiváló ifjú mérnök, technikus, közgazdász mozgalom. Vállalatunknál 10 éves hagyománya van ennek a mozgalomnak, eddig 1.000 fiatal érte el ezt a megtisztelő címet.Ezt követően Szomolányi Gyula mondott értékelést az 1972. évi KIM, KIK, KIT szakdolgozatokról. 28 pályamunka érkezett be, jobbak mint az előző éviek. Több új név tűnt fel, a közgazdászok közül kevesen vettek részt a pályázaton, ezen kellene javítani. Majd Simon Sándor mondott rövid értékelést, melyben megállapította, hogy a párt, a kormány és a SZOT határozatok célkitűzésének megfelelően végzik a fiatalok vállalatunknál a termelést segítő munkát.Végül Szomolányi elvtárs kiosztotta a díjakat: nyolcán első díjat, hatan második díjat, négyen harmadik díjat nyertek. A többéves teljesítésekért plaketteket, vásárlási utalványokat, és tárgyjutalmakat adott át Tukora István a KISZ fiataloknak.Il-né
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Egy szabad szombat margójára Kitüntetés,

Nem
árulok el 
titkotEgy szabadszombatot nagyon sokféleképpen el lehet tölteni. Vannak akik a hétvégi telkükön, szöllőjük- ben szorgoskodnak, vannak akik pihennek, olvasnak, kirándulnak és még sorolhatnám tovább a legkülönbözőbb lehetőségeket. Én egy különös szabadszombati elfoglaltsággal szeretnék most foglalkozni.Az októberi szabadszombatról van szó, amikor vállalatunk munkásőrei kora reggel igyekeztek a vállalatunk központi épülete felé. Kiváncsi ember lévén, elhatároztam, hogy velük tartok és magam is részt veszek szabadszombatjukon. így kerültem a pécs- váradi lőtérre, ahol a Munkásőrség Pécs városi és járási Zászlóaljának, természetesen a mi harmadik századunknak is az őszi éles lövészete folyt.ügy is mint volt munkásőr, de mint csendes szemlélő, szeretném elmondani. hogy századunk teljes személyi állománya a nagy felelősségérzettel, teljesítette feladatát, parancsnokaik parancsait. Annak ellenére, hogy az időjárás nem kedvezett, —i reggel zúzmara, majd pedig eső esett, — munkásőreink nagy fegyelemmel küzdöt- ték le a célokat.A lőgyakorlaton részt vettek a megyei és városi Munkásőrség parancsnokai is és nagy figyelemmel kísérték a gyakorlatot. Sári Ferenc elvtárstól, a városi parancsnoktól érdeklődtem az eredményekről. Sári Ferenc elmondotta, hogy a munkásőrök a várakozáson felüli jó eredményeket értek el az előzetes becslések. alapján. A végleges kiértékelésekre a közeljövőben megtartandó szakasz gyűléseken kerül sor, ahol nemcsak az eredményeket, de azokat a mozzanatokat is megbeszélik, amelyeken még javítani kell. A szép eredmények, melyeket az elvtársak elértek, annak tudható be, hogy a kiképzéseken, felkészüléseken, ugyanolyan lelkesen, fe-

November elsejétől női szakrendelésA vállalati szakszervezeti bizottság és a nőtanács kezdeményezésére november 1-től beindult a női szakrendelés a vállalati egészségügyi szolgálat keretében. Az új szolgáltatásról beszélgetünk dr. Keszthelyi Béla igazgató-főorvossal.— Milyen céllal szervezték meg a női szakrendelést?— A vállalatnál elég jelentős a nők száma. Megértettük a szakszervezeti bizottság és a nőtanács kérését tudván azt, hogy a szakrendelésen keresztül egységesebben tudjuk kezelni a nők problémáit. Az onkológiai gondozást, a család tervezését, a felvilágosító munkát is jobban lehet így elvégezni. A családtervezés fontossága különösen előtérbe került a 1040/1973. számú Mt. határozat kiadása óta. A határozat végrehajtásához kívánunk felvilágosításunkkal segítséget adni.

gyelmezetten, felelősségtudattal készültek, mint amilyen fegyelmezetten ma is a legjobb tudásuk alapján igyekeztek végrehajtani a kapott parancsokat. Munkásőreink, fáradságot nem ismerő, egész évi lelkiismeretes munkájának köszönhető, hogy az őszi lőgya- korlat kiválóan sikerült.Azt hiszem azzal sem árulok el titkot, ha leírom, hogy a gyakorlaton résztvevő parancsnokok kivétel
Mérlegkészítés előtt

A szocialista brigádvállalósok teljesítésével az önértékelés teljes sikeréért! „A munkaverseny-mozga- lom a szocializmus magasabb fokon történő építésének nagy erőforrása és legszélesebb társadalmi támasza” — állapítja meg a szocialista munkaversenyről szóló tavalyi, 1007-es kormányhatározat. Ugyanez a határozat szögezi le, hogy „A munkaverseny szervezése és ösztönzése a gazdasági irányító munka szerves része, a gazdasági vezetők munkaköri kötelessége” mert a munkaverseny a munkavégzés minőségileg magasabb formája.A versenymozgalom, ezen belül elsősorban a szocialista brigádmozgalom biztosítja a dolgozók közreműködését a vállalati feladatok és a munkaverseny célok kialakításában.Ennek szervezeti feltételeit vállalati versenyszabályzatunk és annak üzemi függelékei maradéktalanul biztosították.Az üzemi versenybizottságok éves munkaterv alapján tevékenykedtek.

— IIol vehetik igénybe, és mit nyújt a női szakrendelés?—. A női szakrendeléshez a dr. Veress Endre úti Rendelőintézet földszintjén kaptunk helyiséget. A szakrendelésen a pécsi lakókon kívül a vállalat állományába tartozó vidéki dolgozók is ellátást kapnak. A rendelési időket minden üzemnél kifüggesztettük. A szakrendelés a tanácsadás, a laboratóriumi vizsgálat mellett táp- pénzrevételre is jogosult. Fontos tudni, hogy az üzemorvosi hatáskörbe utalt fogamzásgátló szerek felírása előtt a kötelező vizsgálatok elvégzésére a

Foto: Csapó Dezsőnélkül, a legnagyobb elismeréssel nyilatkoztak a gyakorlat végén a szép és dicsérendő eredményekről. Munkásőr elvtársaink a fáradságos heti munka után lelkesen, feláldozva szabadszombatjukat, a kötelességteljesítéssel, — melyet önként vállaltak, — bizonyítják, hogy rájuk mindenkor és minden időben számítani lehet.Csapó Dezső
Az adott szó kötelezBeszámoltatták a részlegek vezetőit a versennyel kapcsolatos tevékenységükről, és beszámoltak a vei senymozgalomért felelős minden vezető fórum előtt a mozgalom eredményeiről, problémáiról.Az összkép kielégítő. A kielégítő eredmény azonban nem maximális erőfeszítés eredménye, nem maximális siker. Szocialista építőmunkánk mai feladatai mindenkitől minőségileg magasabb színvonalú munkát követelnek. Elsősorban azoktól, akik ezt kifejezetten vállalták: a szocialista brigádoktól.Most, az év vége előtt két hónappal meg kell állapítani, kik, mivel adósok még, s a gazdasági vezetők támogatásával be kell hozni a termelést, az önköltséget érintő elmaradásokat.A szocialista módon tanulni és élni jelszó vonatkozásában tett kollektív és egyéni vállalások terén is vannak adósságok. Ezek rendezése becsületbeli kötelesség. Akik vállalták, teljesítsék a politikai, szak

szakrendelő jogosult. A női szakrendelés tevékenysége nem érinti viszont a terhes gondozást, ami továbbra is a területileg illetékes gondozók hatáskörébe tartozik.— Mit kér vállalatunk nődolgozóitól?— A szakrendelést a nőidolgozók érdekében indítottuk be, ezért kérem, hogy bizalommal forduljanak minden problémájukkal hozzánk. Szeretnénk figyelemmel kísérni a nők egészségügyi helyzetét, hogy egységes intézkedéseket tudjunk tenni. Kérem továbbá, hogy az onkológiai szűrővizsgálaton — amelyet a szakrendelés keretében fogunk a jövőben végezni — teljes számban vegyenek részt, mivel a megelőző gondozással jobb eredményeket érhetünk el.
J. K.

jutalom
üdülésEz év júniusában kezdődött meg az a III. sz. bányaüzem számára fontos vágathajtási munka, amely biztosítja, majd a D-i vakaknán leszálló dolgozók munkahelyének gyorsabb megközelítését. Ezen a vágathajtáson dolgozott a finn MlNIRONDO fúrókocsi. melynek segítségével a 2-es és a 9-es csapat 150— 160 százalékos teljesítményátlaggal november elején szintes irányeltérés nélkül végrehajtotta a lyukasztást.A kiemelkedő munkasikerben élenjárókat Kiváló dolgozó kitüntetésben részesítette az üzemvezetés, s háromnapos jutalomüdülést biztosított a két kol- J lektívának a harkányi Bá- I nyász Üdülő-ben.

mai, illetve állami oktatásban való részvételt. Akik társadalmi tevékenységre, munkára tettek felajánlást, igazoltassák ezt.Legyenek a most esedékes brigádgyűlések a mérlegkészítés fórumai, ahol tervek és elhatározások születnek az év sikeres zárása érdekében. Ezt követeli tőlünk a mozgalom tekintélye, múltja, ezt követeli tőlünk a becsületes önmagunkkal és a társadalommal szemben.—h —c
NŐKAKTÍVAGYŰLÉSEA nőmozgalomban dolgozó baranyai és pécsi nők részére aktiva-gyűlést tartottak a Kesztyűgyárban. Jakab Sándor az MSZMP KB tagja a KB osztályvezetője az 1970. évi nőpolitikái határozat végrehajtásának gondjairól, eredményeiről, s az elkövetkezendő tennivalókról tartott előadást. Vállalatunk nődolgozóit öttagú küldöttség képviselte a gyűlésen.

Események képekben

A MÉV központ műszaki klubjában Lukács János, a Pécs városi pártbizottság titkára, Dr. Kiss István professzor kandidátus, a POTE marxista intézetének igazgatója, Dr. Zeller Gyula egyetemi adjunktus részvételével „Demokratizmus és vezetés” címmel kötetlen beszélgetésre került sor, a vállalat politikai, társadalmi, gazdasági és műszaki vezetőivel. A közérdekű beszélgetést a vállalati szakszervezeti bizottság szervezte.

Mintegy 60 dolgozó vett reszt az október 25-én rendezett író-olvasó találkozón, a központ tanácstermében, ahol lapunk írói-szerkesztői hasznos javaslatokat, észrevételeket kaptak az olvasóktól.Foto: Keller Gábor
Kiválasztani a fontosatSzakemberele, vezetők és beosztottak állandó gondja, hogy lépést tartsanak a szakmai terület fejlődésével. Ám korunk eseménybőségét, a hírközlő szervek útján világgá kürtőit információk tömegét átfogni, vagy éppen kiemelni belőle azt, ami fontos és érdekes, megoldhatatlan feladat az egyén számára.A világ különféle országaiból adott információk

tudatos megragadásának gyakran leküzdhetetlen nyelvi, vagy adminisztrációs akadályai vannak. A hírek túlnyomó többsége el sem jut a vezető, a tervező, a szakember asztaláig, s a legjobb esetben is kevés az időnk, hogy a rend- szertelenül kapott, s nem igényeink szerint csoportosított híráradatot feldolgozzuk.Korunk mindennap új tartalommal telítődő hírtengeréből kell kiválasztanunk azt, ami nekünk is szól, érdekes és fontos számunkra.Vállalatunk tevékenységére vonatkozóan ezt a szolgáltatást kívánja — szgrény lehetőségeinek megragadásával — megoldani a MÉV műszaki könyvtár információ- szolgálata.A tájékoztató munkatársai — Deák Béla, Rumpler Mihály, Selmeci Miklós okleveles bányamérnökök és Kiss Zsuzsanna könyvtárvezető — a vállalat műszaki könyvtárába érkező — közel másfél száz darab — külföldi és belföldi folyóirat áttanulmányozásával szerkesztett — havonta 50 példányban megjelenő — Informá- c i ó című kiadvánnyal segítik vállalatunk szakembereit és dolgozóit, hogy időben és érdemben lépést taithassanak a szüntelenül változó technika világával.Szervezési osztály
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Kedves barátok, felejthetetlen élmények

Fúvószenekarral Bulgáriában
Munkavédelmi őrök tanácskozása

A Szófiai Koncert Fúvósze
nekar és a Reclki Metall vál
lalat meghívására indult is
mét útnak 1973. október 2-án 
a Mecseki Ércbányászati Vál
lalat fúvószenekara bulgáriai 
vendégszereplésre. Mint sokak 
előtt ismeretes, a szeptembe- 
16-1 elindulás nem volt sze
rencsés, közlekedési baleset 
miatt vissza kellett fordul
nunk.

A négy nap programja — 
amely három hangversenyt és 
három kirándulást tartalmazott 
— felejthetetlen volt számunk
ra. Az utazás is sok élményt 
nyújtott. A Jugoszlávián átve- 
vezetö utunk nem volt ve
szélytelen, a táj viszont annál 
több szépséggel ajándékozott 
meg bennünket.

A fogadtatás, elszállásolás, 
ellátás példás volt. Messzeme
nő figyelmességről tanúskodott 
már az is, hogy a határon 
virágcsokorral fogadtak ben
nünket, s a bolgár határőrök 
és vámtisztek kedélyes udva
riassággal üdvözöltek és per
cek alatt intézték el a hiva
talos formaságokat. Elszállá
solásunk két- és háromágyas 
szobákban volt. A legfinomabb 
bolgár ételkülönlegességekkel 
kedveskedtek vendéglátóink, s 
előfordult, hogy magyaros jel
legű étel is került asztalunk
ra.

Szófiai kirándulásunk sok 
érdekességgel szolgált. A vá
ros szinte a kertváros képét 
nyújtja, hatalmas, tágas park
jaival, fákkal övezett utcáival. 
Levegője tiszta, egészséges. 
Gyárak csak a peremkerüle
tekben vannak. Monumentális 
dísze Szófiának az Alexander 
Nyevszki székesegyház rend
kívül értékes freskóival, arany- 
füstlemez kupolaboritásával. 
Elcsitul a vidám csivitclés, ne- 
vetgélés, amikor a Dimitrov 
Mauzóleum elé érünk. Fensé
ges és megható, katonás és 
másodpercnyi pontosságú az 
őrségváltás minden mozdulata.

Műszaki könyvnapok

A Műszaki könyvnapok alkalmával vásárlással egybekötött műszaki könyvkiállítás volt vállalatunk központjában

A Műszaki könyvnapok keretében, az OMBKE me- csekaljai csoportja rendezésében Fodor Károly gépészmérnök előadását tartja A fúrókocsival szerzett tapasztalatok vágathajtásnál címmel
Fotó: Keller Gábor

Honiak és külföldiek leveti ka
lappal tekintik meg - amikor 
erre mód nyílik - a bolgár 
nép hős fiának szarkofágját. 
Mi is ezt tettük, ezúton is ki
fejezve elismerő, mély tiszte
letünket bolgár testvéreink 
iránt.

Felejthetetlen élményt nyúj
tott kirándulásunk a Rilai Ko
lostorhoz, mely a IX. század
ban épült, Rilai Iván remete 
kezdeményezésére. A bolgár 
falfestészet és miniatűrizmus 
remekei voltak itt láthatók, 
sok-sok külföldi uralkodó — 
török szultán, orosz cár — 
ajándéktárgyaival együtt. A 
környezet, amelybe illeszke
dett e kolostor, írásban ki nem 
fejezhető szépségű. Csak há
lával tudunk gondolni vendég
látóinkra, hogy lehetővé tették 
számunkra megtekintését.

Megnéztük szállásunk kör
nyékét is. A Patkó kilátótól, 
1300 méter magasról, látható 
egész Szófia. Plhentetöül innen 
ruccantunk le a városba drót- 
kötélpályán függő fülkékben, 
a „libegőn”, vagy „lanovkán”, 
ahogyan vállalatunk dolgozói 
nevezik. Nem is kell monda
nom, hogy mennyi izgalom és 
szorongás előzte meg ezt az 
utazást azoknál, akik ilyenen 
még nem ültek, vagy féltek 
a magasságtól. Soha nem lá
tott szépségű tájat varázsolt 
elénk a Fekete sziklacsúcs lá
bánál elterülő gleccsermarad
vány, az úgynevezett Arány
úid. Kőrengeteg folyó módjá
ra legömbölyítve az erózió ha
tása olyan látványt nyújtott a 
fenyők és bükkfák között a 
ragyogó napsütésben, melyet 
alig várunk, hogy riporterünk 
által készített filmen viszont
lássunk.

Szófia zeneszerető közönsé
gének három hangversenyt ad
tunk. Kulturáltan kiépített sza
badtéri színpadokon szerepel
tünk, huszonhárom művel ké
szültünk fel a hangversenyek
re: Beethoven, Wágner, Stra

uss, Weiner, Farkas, Bartók, 
Kodály müvei szerepeltek mű
sorunkban. Meghallgatták mű
sorunkat a bolgár fúvószene 
fővárosi szakemberei, csakúgy 
mint a gyermekeiket sétáltató 
mamák és papák, fiatalok, 
idősebbek egyaránt. Hosszan
tartó tapsuk — úgy érzem — 
elismerése volt produkcióink
nak, melyre gondosan készül
tünk.

A búcsúest kedves, meghitt 
és megható volt. A vendéglá
tók ajándékokkal és nagyon 
finom vacsorával, bolgár pá
linkával és magyar borral ked
veskedtek a zenekar tagjaF- 
nak. Viszonzásul mi is adtunk 
ajándékokat, jelvényeket. Seb
tében alakult kisegyüttesünk 
magyar csárdás táncolására 
buzdította vendéglátóinkat, 
akik jövőre ismét meghívtak 
bennünket még gazdagabb 
programot ígérve. Szép tájat, 
új barátokat hagytunk ott, 
amikor autóbuszainkkal haza 
indultunk.

B. J.Bemutatjuk Tirkala1932. augusztus 3-án Me- zőkeresztúron született. Édesapja kiskereskedő volt, majd a mezőgazdaság szocialista átszervezésétől 1971 decemberéig, élete végéig, termelőszövetkezetben dolgozott. A Soproni Műszaki Egyetem geofizikus szakának elvégzése után, 1956 május elején jött a vállalathoz azzal az ötvenegy mérnökkel, geológussal és geofizikussal, akik azóta is a vállalat műszaki gárdájának a gerincét alkotják.Tirkala elvtárs 1956. május 1-től szeptember 1-ig— az akkor még önálló Kutató üzem V. számú kutató csoportjában dolgozott. 1956. szeptember 1-én a II. sz. bányaüzemhez helyezték át, ahol a geofizikai részleg megalakulása óta a részleg vezetője volt mindaddig, amíg 1973. október 1-én ki nem nevezték a Kutató-mélyfúró üzem vezetőjévé.A II. sz. bányaüzemben igen nagy elismeréssel beszélnek róla felettesei, a munkatársai és beosztottai egyaránt. Az egyetemen megszerzett tudását önképzéssel állandóan növelte. Nagy gondot fordított beosztottainak szakmai és gyakorlati képzésére is. Elméleti tudását műszaki és gazdasági vonalon egyaránt. a gyakorlatban is hasznosította. Műszaki vonalon — többek között — szorgalmazta a geofizikai mérőműszerek átalakítását, egyszerűsítését és a folyamatos karottálás bevezetéséi. A kivitelezésbe bevonta munkatársait és beosztottait, ami arra vall, hogy nincs benne szakmai féltékenység. Gazdasági vonalon pedig nevéhez fűződik— Csekő József vezető könyvelő közreműködésével — a bányakörletek költséggazdálkodásának kidolgozása és a számítógépes programozás stb.Társadalmi munkában is kiveszi a részét. Hosszú ideje aktív tagja a vállalati szakszervezeti tanácsnak. Őbenne alakult ki az oktatási intézmények pat- ronálásának a gondolata is. Kimagasló szerepe volt a

Munkavédelmi őrök vállalati szintű konferenciájaFerenc üzemvezetőt

balatonfenyvesi úttörőtábor létrehozásában, ahol a II. sz. bányaüzem dolgozói sok-sok társadalmi munkával járultak hozzá a tábor építéséhez. Ma is patronálják a tábort.Emberi magatartása szerény, de határozott, céltudatos. A Kutató-mélyfúró üzemnél bonyolult, nagy feladatokat kell megoldania, de az eddigi tevékenysége biztosíték arra, hogy sikeresen birkózik meg vele. G. M.
Példamutató gépjárművezetőkA megnövekedett gépjárműállomány, valamint a járművezetők és gyalogosok felelőtlen közúti magatartása következtében egyre több a baleset. A közlekedési szabályok szigorításával, a folyamatosabb ellenőrzéssel, az ismeretterjesztő és propaganda tevékenységgel az elmúlt két évben sikerült a balesetek növekvő tendenciáját megállítani. Társadalmi feladat lett hazánkban a közlekedés biztonságának fokozása. Ebben a munkában elsősorban a géjárművezetők tehetnek sokat.Örömünkre szolgál, hogy vállalatunk gépjárművezetői aktív szerepet vállalnak a biztonságos közlekedés megteremtésében személyes példamutatásukkal. Bizonyíték erre az elmúlt napokban átadott kitüntetések, oklevelek.

Felhívás!A, Művelődésügyi Minisztérium az 1974/75-ös tanévre a Bolgár Népköz- társaság, Csehszlovák Szocialista Köztársaság, Lengyel Népköztársaság, Német Demokratikus Köztársaság, Komán Szocialista Köztársaság és a Szovjetunió egyetemeinek, főiskoláinak nappali tagozatán állami ösztöndíjjal folytatható tanulmányokra pályázatot hirdet.A külföldi tanulmányokra a nehézipari tárca felügyelete alá tartozó trösztök, egyesülések, vállalatok és intézetek 1970-ben, vagy azóta érettségizett fiatal dolgozói, 1—2 éves gyakorlattal rendelkező technikusai és a szakközépiskolák 1974. évben érettségiző tanulói pályázhatnak.A pályázók 1974. január második felében felvételi vizsgán vesznek részt. A pályázat részletesebb feltételeit, valamint a felvételi vizsga anyagát a Pályázati felhívás ismerteti, amely a személyzeti és oktatási osztályon (Balogh Tibor, telefon 7-214) megtekinthető.
SZEMÉLYZETIÉSOKTATÁSI OSZTÁLY

A Közlekedés és Postaügyi Minisztérium Autófelügyelete 750 ezer kilométeres, balesetmentes közlekedésben elért eredményéért Darázs Jánosnak adományozott jelvényt és oklevelet.ötszázezer kilométer balesetmentes közlekedésben elért eredményéért ugyancsak jelvényt és oklevelet kapott Urbán Gyula, Czin- deri József, Kovács László, Mészáros István, Szabó íjászló, Luther Márton, Szabó Miklós.Kettőszázötven-ezer kilométer balesetmentes közlekedésért oklevelet kapott Árvái Alajos, Horváth László, Kispataki Béla, Kovács József, Nagy László, Vígh István.Az elismerésben részesített gé jármű vezetőknekgratulálunk és további eredményes munkát kívánunk.

a központ nagytermében Fotó: Keller GáborA BDSZ elnöksége márciusban tárgyalta a munkavédelmi őrök helyzetét, a későbbiekben pedig a NIM és a BDSZ kezdeményezésére megtartották az üzemekben a munkavédelmi őrök tanácskozásait. Ezt követően került sor a közelmúltban a vállalati szintű értekezletre, melyen a BDSZ részéről megjelent Fiaus Sándor, a munkavédelmi ozstály munkatársa; az SZMT részéről Hegedűs Miklós, á munkavédelmi bizottság tagja.Simon Sándor, a vállalati szb munkatársa megnyitó szavai után. Mátrai Árpád, vállalatunk igazgató- helyettese tartott értékelőt a munkavédelmi helyzetről. Szocialista termelési viszonyok között senki nem engedheti meg, hogy saját magának, vagy a vállalatnak kárt okozzon. Sajnos a bekövetkezett balesetek nagy részénél a biztonsági rendszabályokat nem tartották be a dolgozók. Célunk, a jövőben a munkavédelmi körülmények tervszerű javítása, az óvó rendszabályok alkalmazása, betartatása. Továbbra is erősíteni kell a munkavédelmi őrök szerepét, társadalmi aktíva hálózatát. El kell érni, hogy minden területen, minden szakban legyenek munkavédelmi őrök, akik ügyelnek a munkavédelmi előírások betartására. A műszaki vezetők munkáját is segítik a munkavédelmi őrök, részt vesznek a balesetek kivizsgálásánál, segítik a helyzet tisztázását.Több hozzászólás hangzott el az üzemi munkavédelmi őrök helyzetéről: továbbképezik őket, munka- védelmi bizottságokat hoztak létre, vetélkedőket tartottak és jutalmazták jó munkájukat. A munkavédelmi őrök munkájának eredményét az egyre javuló baleseti helyzet jelzi.
Il.-nc



4 ÉRCBÁNYÁSZ 1973. NOVEMBER 15.

„Az én munkám"Lapunk augusztus 1-i száma tolmácsolta a MÉV szakszervezeti bizottságának felhívását, melyben vállalatunk dolgozói részére „Az én munkám” címmel pályázatot hirdetett. A pályázatra 34 fő 135 darab munkája érkezett be. A pályaművek kiállítására a pinceklubban került sor, melyet tekintélyes létszámú érdeklődő tekintett meg.Kár, hogy vállalatunk szép és modern pinceklubjának nincs megfelelő kiállítóterme, mert különben ez a kiállítás is jóval többet mutatott volna ki értékéből. Egyébként a kiállítás albumában lapozgatva minden néző részéről csak dicséretet lehetett felfedezni a kiállított munkákról.A végső értékelés és a díjak od&ítélése szakzsűri elemzése alapján történt. A zsűri vezetője Horváth Olivér festőművész és főiskolai tanár. Tagjai Pandur József főiskolai tanár 
és Horváth Jenőné, a Ság- vári Endre Művelődési Ház vezetője.A kiállítás megtekintése után Horváth Olivér kinyilvánította, hogy azokat a szerzőket kell jutalmazni, akik esztétikusán és ugyanakkor az anyag adta lehetőségek legjobb kihasználásával fejezik ki magukat művükön keresztül. A szerzőkről általánosságban megjegyezte, hogy legalább havonta egyszer konzultációra lenne szükség, mert a tehetséget fejleszteni, iskolázni kell.Hosszas vita és mérlegelés után a zsűri a műveket kilenc kategóriába osztva 11 szerzőt jutalmazott. A textilia és népi iparművészet kategóriában két szerző nyert díjat.Helyszűke miatt a legjobbak közül csak néhányról tudunk tájékoztatást adni a zsűri értékeléséről. Grafika kategóriában — Temesi Tiborné (Központ) munkáiról: Kultúrált, nemes hangvételű stúdiumok, változatos technikai kivitelezésű grafikai tónusban és színben gazdagok. Kisplasztika — Gyulai István (III. sz. bányaüzem) Három részre tagolt domborműve őszintén érzéseket sugall, formaképzése az anyag lehetőségeit figyelembe véve összefogottan nagyvonalú. Textilia — Steiner Gyuláné (Kis-Kut üzem) ötletes formarendű, korszerű anyaggal kivitelezett autós kompozíciója figyelemre méltó. Népi ízű térítője jólkomponált, hangulatos. Makettek — Vlaj István (Központ) Szállítókas munkája magasan kiemelkedett a többiek közül arányaiban, formai szépségében és míves kivitelezésben.A kiállítás létrejöttéhez — szerzők és nézők nevében is — köszönet vállalatunk szakszervezeti bizottságának az erkölcsi és anyagi támogatásért.

Keller Gábor

Részlet a pinceklubban megiendezctt az „Én munkám” című kiállításról.Foto: Keller Gábor
Válaszolunk

dolgozóink kérdéseireAz információs jelentésekben gyakran kapunk kérdéseket dolgozóinktól. Néhány közérdekű kérdésre az alábbiakban választ adunk:Miért nem alkalmaz nagyobb differenciáltságot a vállalat az adminisztratív dolgozók bányásznapi jutalmazásánál? A 15 éves vállalati dolgozó is 5 százalékot kap, mint a 6 évet betöltött dolgozó. Ilelycs-c ez?A vállalat gazdasági vezetése —• a szakszervezeti bizottság egyetértésével — jutalmazási rendszert dolgozott ki a hűségjutalomban nem részesülő dolgozók részére. A hűségjutalomban nem részesülő dolgozók korábban is kaptak esetenként jutalmat a bányásznapkor, azonban sok kritika hangzott el, hogy a jutalmakat igen szubjektiven osztják szét a gazdasági vezetők. Ezen a helyzeten kívánt javítani az öt éve kiadott szabályzat. A szabályzat figyelembe veszi a vállalatnál eltöltött időt, az állomány- csoportot és a munkakör fontosságát. A jutalom mértékét differenciáltan, a munkabér százalékában határozza meg a jutalmazási rendszer. Az is nyilvánvaló, hogy aki 10 vagy 15 éve van a vállalatnál, annak magasabb a bére, és ha ha-. év után azonos százalékú elbírálásban részesül is a 6—7 éves dolgozóval, a jutalom összege magasabb lesz. A szabályzat egyébként a nehézipari miniszter által kiadott hűség- jutalmi rendelet elveit veszi figyelembe, ahol szintén csak 6 évig van differenciáltság. Az volt a tapasztalat ugyanis, hogy abban a pár évben volt magas a fluktuáció. Aki az 5—6 évet letöltötte a bányászatban, az már lényegében letelepedett — „hűséges maradt”. A rendeletnek éppen ez volt az alapvető célja. Ezt az elvet követi a bányásznapi jutalmazási rendszer —, véleményünk szerint helyesen.Miért zsúfolt a II-cs rakodóról 14,30 órakor induló autóbusz?

A kérdést megvizsgáltuk: valóban zsúfolt az említett autóbusz. Esetenként a 80 személyes autóbuszra 100 ember is felszáll. Bánó József elvtárs tájékoztatása szerint a zsúfoltság azóta áll fenn, amióta a járatot 10 perccel korábban indítják mint a besegítő bodai járatot. Mindenki az első járattal akar közlekedni, s ez zsúfoltságot okoz, a besegítő járaton pedig alig van utas. A rendes járat túlterhelése 15—20 fő, és ezért új járatot, vagy csuklós autóbuszt indítani nem lehet. A dolgozóknak kell választani: 10 perccel korábban, de kényelmetlenül; vagy 10 perccel később de kényelmesen: Szerkesztőség.

Még
visszatérünk!A hagyományok ápolásának sokféle módja van. Valamikor, ha egy fiatal megkapta a katonai behívóját, akkor összehívta barátait és mulatozással búcsúztatták a civil életet, így volt ez régen, de ez a hagyomány napjainkban is megtalálható. Most, amikor a fiatalembert hívja a kötelességteljesítés, akkor ugyanúgy mint régen, — talán szolidabb keretek között — de ugyanúgy a fehérasztalnál, meghitt baráti szórakozás közepette próbál búcsút venne a civil élettől.A Szolgáltató üzem szocialista brigádjaiból napjainkban több fiatalember készül elmenni, hogy hazafias kötelességének eleget téve leszolgálja a katona éveit. A szocialista brigádok kollektívája pedig bensőséges, baráti búcsút vesznek ezektől a fiataloktól, természetesen mint régen ismét fehér asztal mellett.Én is részt vettem egy ilyen találkozón és elmondhatom, hogy jóleső érzés töltött el, amikor láttam azt a baráti búcsúzkodást, melyen Ács Dezső elvtársat, a Kilián György szocialista brigád tagját köszöntötték. Dezső barátunk pedig megköszönve a figyelmességet a brigádnak, azzal búcsúzott, hogy a leszerelés után még találkoznak, mert a brigádhoz szeretne visszatérni. Azt hiszem, hogy ez méltóan igazolja azt is, hogy jó brigádélet van a Kilián brigádban. Csapó Dezső

Szót kapnak
az Ércdúsító üzem dolgozóiAz Ércdúsító üzem dolgozói jelentős tevékenységet végeznek vállalatunkon belül. A mélyszinti ércek feldolgozásával, az üzemben folyó rekonstrukciós munkák következtében új feladatok, problémák jelentkeztek az üzem dolgozói előtt. Lapunk segítséget kíván adni gondjaik megoldásához. Felhívjuk ezért az üzem dolgozóit, hogy kérdéseiket, problémáikat írják

I meg szerkesztőségünknek (cím: 7633 Pécs, Hajnóczy 
J. u. 35. A. épület I. 5.). A kérdéseikre az illetékesektől választ, illetve intézkedést kérünk, s ezt a lapunk december 15-i számában közöljük.Kérjük az üzem dolgozóit, hogy leveleiket legkésőbb 1973. november 25-ig a fenti címre beküldeni szíveskedjenek.Szerkesztőség.

Lapszemle
Bemutatjuk az Eszperantó MagazintUj kiadvánnyal gazdagodtunk. A Magyar Eszperantó Szövetség „Eszperantó Magazin’’ címmel kéthavonként megjelenő folyóiratot adott ki.Az első szám bevezető írása elemzi korunkat és annak soknyelvűségét. A soknyelvűség sok problémát okoz a rohamos élettempóban. A fejlődés gyorsulása megköveteli a jól használható közös jelrendszert, a közös nyelvet. Idé-

I zunk az írásból: „Az új ismeretek megkettőződésének ideje 1800-tól 1900-ig kerek 100 évig tartott, azután már csak 50, azután csak 10, 1960-tól már csak 6 évig”.Sokszázezer szakmai kiadvány jelenik meg a világon. Mindenben tájékozódni közös nyelv nélkül lehetetlen. Ehhez kíván segítséget nyújtani a lap,J. K.
A szappan

NÉVADÓ UTáN

Valamelyik üzemünkben — hogy melyikben, sehogy- sem akar eszembe jutni — van egy férfimosdó. Férfi- mozsdó mindenhol előfordul, s osztálybasorolásuk éppúgy elvégezhető, mint a vendéglátóipari üzemegységeké. Lehetnek osztályon aluliak, elsőosztályúak és osztályon felüliek. Aszerint, hogy milyen intézmény, milyen szerveinek folyosóin helyezkednek el.Ez a mi mozsdónk osztályon felüli, mert a szó- banforgó üzem vezetőségének tagjai is itt mosdanak. Ez azért fontos, mert minden hétfőn elhelyeznek itt egy vadonatúj mosdószappant. Mosdanak azonban itt természetesen mások is, ami viszont a további fejlemények szempontjából érdekes. A további fejlemény pedig az, hogy a hétfőnként makacs rendszerességgel kirakott mosdószappanok kedd reggelre éppilyen makacs rendszerességgel eltűnnek.Mi történik velük?Elmosdják? Megeszik őket? Aligha. Nyilvánvalóan ellopják. Kik? Ki? Akárki, piszkos egy alak lehet. Azaz dehogy. Nyilván rendkívül tiszta ember az illető, aki minden alkalmat megragad a tisztálkodásra. Kár, hogy a típus bébiszappanok nem képesek biztosítani a lelkiismeret tisztaságát is. Kár továbbá, hogy nem abban a korban élünk, amikor tündérek laktak a Földön, mert most kérhetnénk tőlük egy varázsszappant, amelyik fel van vértezve a szocialista együttélés szabályainak tudományával. Ezt rakhatnánk ki a következő hétfőn.Képzelheti a nyájas olvasó, milyen pofát vágna a tisztaságnak ez a megszállottja, amikor zsebébe csúsztatván a varázsszappant, ez megszólalna: — Drága barátom! Népünk higiéniája a felszabadulás óta többet fejlődött, mint előző történelme során együttvéve. Az egy főre eső szappan mennyisége képes lenne agyonütni az alatta állót. Ezért ne áll

jon a sajátja alá, noha megérdemelné. Alig hihető, hogy ez a fejadag bárkinek is kicsi lenne, ön mégis megtoldja heti egy darabbal. Lehet azonban, hogy egy fillért sem ad szappanra, s szükségleteit balkézről fedezi. Talán földhözragadt, szegény ember ön, aki megérdemli a szánalmat. Ez esetben viszont tragikus lenne, ha valamelyik hetet kihagyná. E feledékenység jóvátehetetlenül felborítaná pénzügyi egyensúlyát. Javaslom ezért, tegyen ki az asztala fölé egy rajzlapot ezzel a felirattal: „Ellopta már az e hetit?’’
— h — c

Művelődjünk 
szórakozzunk
A SÁGVÁRI ENDRE
MŰVELŐDÉSI HÁZ
PROGRAMJÁBÓL
November 16-án, 17 órakor: 

CSAK SPORT! 13 + 1 Szellemi 
TOTO. (Nyugdíjas Klub).

November 17-én, 15 órakor:
Az országos bányász szocia
lista brigádok vetélkedőjének 
a MEV bányaüzemeinek válla
lati döntője.

November 18-án, 17-22 óráig: 
IFJÚSÁGI TÁNC. Zene Sava
ges.

November 19-én, 18 órakor:
Czakó László fotóművész kiál
lítása. Megtekinthető: novem
ber 30-Ig, naponta 15 órától 20 
óráig a pinceklub kiállítóter
mében.

November 20-án, 18 órakor: 
KI—MIT—TUD. (Munkásszálló).

November 21-én, 17 órakor:
„ÖREGEK NAPJA” Belépés 
meghívóval.

November 21-én, 18 órakor:
a munkásszálló zsebszínpadán 
ankétot tartanak Garat Gábor 
LEBEGŐ ATLASZ című drá
májának rendezőjével és a 
darab szereplőivel.

November 23-án, 17 órakor: 
KÉRDEZZ-FELELEK fejtörő 
játék híres emberekről és Pécs 
nevezetességeiről. (Nyugdíjas 
Klub).

November 21-én, 15 órakor:
Az országos bányász szocialis
ta brigádok vetélkedőjének a 
MEV külszíni üzemek válla
lati döntője.

November 25-én, 17-23 óráig: 
„KATALIN BAL” Ságvári If
júsági Klub rendezésében. 
Szépségkirálynő választás. 
Tombola. Zene: Savages.

November 27-én, 17 órakor: 
Előadás: MIÉRT SZÉP? Elő
adó: Váradi Géza. (Munkás- 
szálló).

November 29-én, 18 órakor:
A Bányász Kulturális és Sport 
Hetek záróünnepsége: Ünnepi 
hangversenyt ad: a MEV fú
vószenekara. Vezényel: Apáthy 
Árpád.
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JOBB MUNKÁVAL, NAGYOBB TUDÁSSAL

A SZOCIALISTA MAGYARORSZAG FELÉPÍTÉSÉÉRT

Pontokba foglalt feladatok
Ajánlás

az igazgatói utasításhoz
Igazgatói utasítás 

az Ifjúsági Törvény végrehajtásáraKorábban már közöltük lapunkban, hogy az Ifjúsági Törvény végrehajtására készült vállalati igazgatói utasítás tervezetét a vállalati szakszervezeti bizottság és a KISZ-bizottság közös ülésen tárgyalta meg. Az ülésen határozatot hoztak, hogy a vitában elhangzott észrevételek figyelembevételével a tervezetet át kell dogozni. Az anyag elkészült és az illetékesek aláírásával kiadásra került a 22/1973. sz. igazgatói utasítás. Az utasítás néhány fontosabb fejezetét az alábbiakban ismertetjük.Az utasítás első fejezete a munkavégzés feltételeivel foglalkozik. Előírja, hogy különös gonddal kell fogadni a pályakezdő fiatalokat, ismertetni kell velük a vállalati feltételeket, öt éven át rendszeresen egyénileg is foglalkozni kell a pályakezdő fiatalokkal. Évente munkatervben kell rögzíteni a fiatalok szociális helyzetét javító vállalati intézkedéseket. A feltételeknek megfelelő fiatalokat — a KISZ véleményének meghallgatásával — a lehetőségekhez mérten — vezetői munkakörbe kell helyezni.A második fejezetben az oktatás és a szakmai továbbképzéssel kapcsolatos feladatok kerültek összefoglalásra. Ütemterv szabja meg az általános iskolai beiskolázást 1975-ig. Ennek keretében 360 főt iskoláznak be. A fiatal műszakiak nyelvtanulásához is segítséget ad a vállalat. Tovább folytatja vállalatunk a népszerű szakmai vetélkedőket a munkára nevelés, a szakmai tudás elményítése és műszaki fejlesztés érdekében. A fiatalok részére adható jutalmakat a vállalati munkaverseny szabályzat tartalmazza.Az utasításban gondoltak a fiatalok szabad idejének hasznos eltöltésére is. Az ifjúsági klub fenntartásához a vállalat továbbra is hozzájárul. Az egyéb rendezvényekhez biztosítjuk a feltételeket (terem, takarítás stb.). Az üdülőjegyek szétosztásánál pedig figyelembe kell venni a fiatalok arányát. A tömegsport anyagi feltételeit a kollektív szerződés tartalmazza.A további fejezetek a családi és társadalmi élet, valamint a mozgalmi élet kérdéseivel foglalkoznak. A társadalmi rendezvények (esküvő, névadó) feltételeit vállalati részről biztosítani kell. Különös gonddal kell kezelni a fiatalok lakásigényét, mint az egyik legfontosabb problémát. Általános előírás a gazdasági

szervek részére, hogy a fiatalokat érintő kérdésekben a KISZ véleményét kérjék ki, vonják be őket a végrehajtásba. Az arra érdemes fiatalokat minden év március 21-én anyagi, erkölcsi elismerésben kell részesíteni. A vállalat évente fogja értékelni a vállalati fiatalok helyzetét, az igazgatói utasítás végrehajtását. Kétévenként pedig — először 1974-ben — ifjúsági parlamentet rendezünk, ahol elemzésre kerül a fiatalok helyzete, és meghatározzuk a feladatokat.Az igazgatói utasítás részletesen meghatározza az egyes pontok felelőseit és határidőit, s ez biztosíték arra, hogy a pontokba rögzített feladatok végrehajtásra is kerüljenek.
J. K.

A bátor emberek sportja

Fehér kupolákAz elmúlt hetekben a pogányi repülőtéren jártam, ahol az eljtőernyős szakosztály edzést tartott, itt találkoztam Vértes József elvtárssal, az MHSZ megyei titkárával, akivel az MHSZ feladatáról és a klubokban folyó felkészítő munkáról beszélgettem.— Fő feladatunk az ifjúság előképzése, szakmai képzése, a lakosság hazafias honvédelmi nevelése — mondotta. — Megyénkben ez már egyre inkább társadalmi üggyé válik. Szerteágazó szakmai képzésből az ejtőernyősök munkáját szeretném röviden bemutatni.Ahhoz, hogy egy fiatal ejtőernyős ugrást hajthasson végre, elméleti és gyakorlati kiképzésen kell részt venni. Az elméleti képzésben aerodinamikai, mechanikai, reptérszabályzat és az ejtőernyős ugrás alapjainak kérdéseivel kell megismerkedni, azonban nemcsak ismerkedni, hanem erről vizsgát is kell tenni. Rendkívül fontos a fizikai erőnlét és rugalmasság, amit a tornateremben sajátítanak el a leendő ejtőernyősök.— Mi tekinthető a legfontosabb feladatnak a kiképzés során?— Az ejtőernyő pontos, működőképes hajtogatását

Vállalatunk területén évről évre jelentős számú fiatal munkaerő lép be a termelés folyamatába, s ez kiemeli a munkahelyi beilleszkedés jelentőségét. Az ifjúság közérzete, munkamorálja lényegesen függ attól, hogyan sikerült a pályakezdés, munkahelyi beilleszkedés. A munkába lépés minőségi változást jelent a fiatalok korábbi tanulói helyzetéhez képest.A kezdő fiatalok a társadalomban történő beilleszkedés során a szakmai érvényesülés lehetőségét keresik, bizonyítani szeretnék képességeiket, látni akarják maguk előtt a jövőt, az előmenetel lehetőségeit, miközben igénylik munkájuk elismerését is. A pályakezdés a fiatalok számára rendszerint bonyolult, sokszor ellentmondásokkal, konfliktusokkal telített időszak. Ekkor válik el, hogy a fiatalok tervei, elképzelései reálisak voltak-e, megfelelnek-e munkahelyi igénynek, összhangban vannak-e a társadalmi érdekekkel.Ebben a szakaszban a vezetőknek, a felnőtteknek segíteni kell a fiatalokat, mivel ekkor van szükség a legnagyobb megértésre, türelemre. A való

elméletben, majd pedig gyakorlatban tanulják meg a fiatalok, s e tárgykörben a vizsgát az először lobbanó fehér ejtőernyőkupola jelenti. Az első 8— 10 ugrás bekötött rendszerű, automatikus nyílású, vagy pedig úgynevezett kézi zuhanó ugrásokat hajtanak végre 1000—1200, 1500 —2000, 3000—4000 métermagasságból, képzettségnek megfelelően. Ezen az edzési napon is a sorköteles állomány a számukra kötelező ugrásszámokat és a velejáró feladatokat hajtották végre, a képzettebbek, a sportolók pedig 2000 méter magasságból kombinált célbaugrást gyakoroltak.Az ejtőernyősök közül ifj. Romvári Istvánnal beszélgettem. ő mégcsak a tizenötödik ugrásnál tart, de még sok ugrás lehetősége áll előtte. Tőle kérdezem meg, mégis mit érez akkor, amikor kiugrik, nincs-e benne félelem?— Első ugrásom alkalmával úgy éreztem, mintha az idegrendszerem kikapcsolt volna, csak arra figyeltem, hogy kezem, lábam, hogyan álljon, ne pörögjek a levegőben.— Mik a további tervei?

ság, amellyel szembekerülnek, több esetben nem egyezik meg az elgondolásaikkal, terveikkel, például azért, mert nem megfelelő — esetleg a felkészültségükhöz képest alacsonyabb, vagy képességeiket meghaladó — munkakör ellátásával bízzuk meg őket.Figyelembe kell venni azt is, hogy a munkába illeszkedés folyamata eltérő a mérnök, közgazdász, technikus, szakmunkás, betanított munkás, segédmunkás esetében. A pályakezdő fiatalokkal úgy kell foglalkozni, hogy ennek eredményeként a fiatalok egyéni érdeke, célkitűzése a vállalati és végső soron az össztársadalmi érdekekkel összhangba kerüljön. Ez fokozott feladatot és munkát jelent, különösen a vállalatok, üzemek gazdasági vezetői és társadalmi szervei részéről.A pályakezdő fiatalok munkahelyi beilleszkedésének elősegítése érdekében üzemeink és társadalmi szerveink vezetőinek •—ezúton is — szíves figyelmébe ajánljuk az elmúlt napokban kiadott 22/1973. sz. igazgatói utasításban foglaltakat.Szervezési osztály

— Bevonulásom után szeretnék a néphadseregben is ejtőernyős katona lenni és ezzel szeretnék eleget tenni hazafias kötelességemnek. ügy érzem, hogy az MHSZ ejtőernyős szakosztálya megfelelően felkészített arra, hogy helytállhassak a Magyar Néphadseregben.Édesapjával, id. Romvári Istvánnal, a Szolgáltató üzem dolgozójával is a repülőtéren találkoztam.— Nem félti-e ettől a laikusok által veszélyesnek tartott sorköteles képzéstől, sporttól fiát?— Tudom azt, hogy az oktatógárda megfelelő szakértelemmel, hozzáértéssel rendelkezik — mondotta — és megfelelő felelősségérzettel oktatják, nevelik a fiatalokat. Bátorságot, fegyelmet és magas szintű szakmai tudást követelnek meg és ez biztosíték arra, hogy minden ejtőernyős ugrást balesetmentesen hajtsanak végre. örülök annak, hogy a fiam ejtőernyős lett, hisz ez a bátrak sportja és így igazi férfivá nevelődik.Csiszár Mária

A Rózsafai Általános Iskola tanulóinak képviselői örömmel veszik át az ajándék rádiót Lendvai Gel- lért elvtárstól, a IV. sz. bányaüzem szb titkárától
Fiatalok közöttA Szolgáltató üzem számos szocialista brigádja közül egyre többször fordul a figyelem a szinte csak fiatalokból álló VIII. pártkongresszus brigádra.— Mi ennek az oka, minek köszönhető ez?— A brigád 1962-benalakult, s azóta fontos szerepet tölt be a termelésben. A kollektíva biztosítja az ércszállító gépkocsik megfelelő javítását,’ termelésbe állíthatóságát.— Hogy látja a brigádvezető — Szabadcila József — a brigád jelenlegi helyzetét?— Az előző évekhez képest fejlődés tapasztalható. Javul a munka minősége és a kollektív szellem is erősödik; A tagok szívesen vesznek részt a brigádéletben, s egyre többen adnak hangot elégedettségüknek, amellyel azt is kifejezik, hogy szívesen tartoznak ebbe a brigádba. Ezzel azt is elmondtam,

A hakonyai KISZ-esekBakonya kis község, melynek lakói — idősebbek és fiatalok — zömmel vállalatunk üzemeiben dolgoznak. A munkát vállaló falusi fiatalok a munkahelyükön levő KlSZ-szerve- zetekben tevékenykednek. A bakonyai falusi KISZ- szervezetnek 22 tagja van, titkáruk Csorna Ilona. A fiatalok nagy többsége középiskolás a többi pedig a városba jár dolgozni. Nehéz a szervezeti életet kialakítani mert az ipari tanulók a hét első felében dolgoznak és este nyolc óra körül érnek haza; E- miatt a taggyűléseket szombatra, vasárnapra teszik.A KISZ-szervezetnek szépen berendezett klubhelyisége van, ott szoktak hétvégén összejönni. Van olyan fiatal, aki elhozza magnóját a klubba, s zenét hallgatnak, táncolnak. Az ősz folyamán tartottak egy szüreti bált, s a bevételből sakkot, társasjátékot vásároltak. Jó lenne

Fotó: Kercza László
hogy bármikor számíthatok a társadalmi, tömegsport rendezvényeken a tagok aktív részvételére, jó szereplésére. Néhány példa erre: a Bányász Kupa ösz- szetett üzemi szintű honvédelmi versenyen a 37 brigád közül — nagy örömünkre — a harmadik helyet értük el, s a most folyó lövészversenyen eddig az első helyen állunk.A brigádban az idén személyi változások is történtek. Uj brigádvezető került a brigád élére, Szabadella József személyében. A fiatal ifjúsági brigádvezető arra a kérdésre, hogy mik a további tervek, így válaszolt:— Szeretném, ha a brigád továbbra is ilyen jól együtt lenne. Munkánkkal egyre több elismerést kívánunk kivívni a gazdasági vezetés, a társadalmi szervek és az idősebb dolgozók körében.Thunyogi András
egy tévé is, de erre sajnos nincs pénz.Terveik között szerepel,- hogy az úttörőkkel vetélkedőt rendeznek, színdarabot tanulnak és politikai oktatást szerveznek. Kővá- gószőlősi és kővágótöttősl fiatalokkal közös rendezvényre készülnek. Szeretnék a II. sz; bányaüzem KISZ-bizottságával felvenni a kapcsolatot, illetve szélesíteni;A pártszervezet Gyurisa József tanárt bízta meg, hogy segítse a KISZ-eseket munkájukban. A kővágó- szőlősi tanácstól olajjegyet kaptak, hogy fűteni tudjanak a klubban, de néha tájékoztatóra is elmennének a tanácshoz. A közlekedés igen rossz Bakonyán és ez bizonyos mértékig gátolja munkájukat. A II. sz. bányaüzemnek Bakonya községgel jó kapcsolata van, hogy ezt még tovább mélyítsék, az a KlSZ-szer- vezetek munkáján múlik.Il.-né
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Új bajnok köszöntése

Az EDI) 
első
bajnoksága— SPORTSZERŰSÉGBEN EI.SÖ A KÖZPONT — GÓLKIRÁLY LOSONCZI— ÖSSZEFOGLALÓ A BÁNYÁSZ KUPA BAJNOKSÁGRÓLOktóber 22-én a IV-es üzem—KISZ labdarúgó mérkőzésével befejeződött az 19<3-as évi Bányász Kupa kispályás labdarúgó bajnoksága. Először fordult elő. hogy a bajnokság eldöntése az utolsó fordulóra maradt. A három nagy —, IV. II. sz. bányaüzem, ÉDÜ — az utolsó fordulókig fej-fej mellett haladt, és csak a gólkülönbség döntött közöttük. Következtek az egymás elleni rangadók. Az ÉDÜ együttese szerepelt a legjobban, amíg a IV-es és Il-es üzemi csapatok vereséget szenvedtek. Ez elég volt az ÉDÜ együttesének, hogy azonos pontszámmal, de jobb gólkülönbséggel megnyerje a bajnokságot riválisa előtt. A bajnokcsapat tervszerű játékával, küzdeni akarásával és sportszerűségével a mezőny fölé nőtt, és a legkiegyensúlyozottabb csapat benyomását keltette. A IV. sz. bányaüzemiek magabiztosan vezettek a bajnokságban, aligha gondolták volna, hogy csak a második helyen végeznek. Mi történt a csapattal? — Egyes játékosok cserbenhagyták, az együttes csapatjátéka és küzdeniakarása alábbhagyott a döntő fontosságú mérkőzéseken. A III. sz. bányaüzemiek a várakozáson alul szerepeltek, hamar kiestek a versenyből, jelenlegi helyezésüknél többre képesek. A II. sz. bányaüzemiek csalódást okoztak, nem bírták idegekkel a rangadó mérkőzések atmoszféráját, a bajnoki címre pályázó csapatnak ezt is meg kell tanulni. A szolgáltatósok összeszedték magukat, fejlődtek játékban és különösen sportszerűségben javultak sokat, a tavalyi ]évhez viszonyítva. A KISZ | csapata tartja múlt évi Kovács Miklós

Nőknél a III. sz. bányaüzem, férfiaknál a IV. sz. bányaüzem nyert bajnokságot — Egyéniben Túri Ilona és Ilomolai Gábor végzett az első helyen
Befejeződött az Ércbányász Kupa lövészbajnokság

A MÉV tömegsport bizott
sága és az MHSZ vezetősége 
közös rendezésében került sor 
az Ércbányász Kupa honvé
delmi lövészversenyére. A há- 
romíordulós verseny sok iz
galmat, — különösen a férfiak 
versenyében — drámai küzdel
met hozott. Újra beigazolódott, 
hogy senki sem lehet prófé
ta saját üzemében. A harma
dik fordulót a III. sz. bánya
üzem rendezte, október ele
jén. A férfi összetett csapat- 
eredményben holtverseny volt 
a IV. sz. és a III. sz. bánya
üzem csapatai között. Az elő
ző évek eredményei alapján a 
III. sz. bányaüzemlek Joggal 
reménykedhettek, hogy másod
szor is sikerül megnyerni a 
kupát, de ebbe nem nyugod
tak bele a IV. sz. bányaüze
mlek. ők Is szerették volna 
birtokukba venni. Mindkét 
csapat elszántan kezdte a ver
senyzést. A III. sz. bányaüze
mlek egyre kevesebb, a IV. sz.

formáját, jobb eredményekre is képesek, de ezt folyamatosan még nem bírják. A Kísérleti-kutató üzem együttese még nem talált magára, az újjászervezett csapatnak egyelőre csak fellángolásai voltak, mérkőzésenként. A Központ csapatának játékos állománya rendeződött, de játéka és eredményessége kívánnivalót hagy maga után. Egy vigaszuk lett, megnyerték a bajnokság legsportszerűbb csapata címet.A Kutató-mélyfúró üzem csapatának szereplése és magatartása egyedülálló eset a Bányász Kupa történetében. Sportszerűtlen viselkedésük miatt törölni kellett az együttest a bajnokságból, mert a kiírt mérkőzésekre nem álltak ki. Ezzel a cselekedetükkel súlyosan vétettek üzemük és vállalatuk sportszerűségének, komolytalanságukkal veszélyeztették a Bányász Kupa bajnokság tisztaságát. folyamatosságát. A rendcsinálás az üzem vezetőségére hárul.A bajnokság legjobb góllövője Losonczi (II. sz. bányaüzem) lett, 34 góllal.A Bányász Kupa bajnokság jó szórakozást, játékalkalmat, egészséges testedzést biztosított a résztvevők számára, túl az eredményeken, tömegsport vonatkoztatásban a bajnokságnak nincs vesztes csapata.A Bányász Kupa1973. évi végeredménye:
1. EDO
2. IV. sz. bü.
3. III. sz. bű.
4. II. sz. bü.
5. Szóig. ti.
6. KISZ
7. Kis.-kut.
8. Központ
9. Kut.-mélyf.

14 10 2 2 46:20 22 
14 10 2 2 45:26 22 
14 8 4 2 60:30 20 
14 9 2 3 51:21 20

4 1 9 27:41 9 
2 3 9 28:17 7 
2 2 10 27:61 6 
3- 11 28:65 6

TÖRÖLVE

bányaüzemiek egyre több re
ménnyel kacsintgathattak az 
asztalon csillogó serleg felé. 
Erezték, hogy ezen a borús, 
hidegtől csípős délutánon rá
juk mosolyog a szerencse, 
így Is lett. a III. sz. bánya
üzem együttese nem tudta 
megismételni elmúlt évi ered
ményét. A 416 köregység ke
vés volt a IV. sz. bányaüze
miek 436 köregységével szem
ben. A három forduló összesí
tett eredménye alapján meg
érdemelten nyerték az ez évi 
bajnokságot a nagy rivális 
III. sz. bányaüzemiek előtt.

Egyéniben Homolal Gábor 
és Kaproncai Lajos vetélke
dett a bajnoki címért. A har
madik fordulóban Kaproncai 
győzött, de összetettben nem 
tudta megelőzni a most csak 
91 kört elérő Homolalt.

A női csapatverseny Izga
lommentesen fejeződött be. A 
III. sz. bányaüzem! lányok 
olyan nagy előnnyel vezettek

Megkezdődött 
a vállalati csapatbajnokság

Tíz együttes nevezett—Összetett egyéni bajnokság

Sakk:

A MÉV tömegsport bizott
ság rendezésében október 22- 
én tíz csapat részvételével 
megkezdődött 1973-74. évi 
sakkcsapat bajnoksága. A ki
írás lehetővé tette üzemek ré
szére több csapat nevezését is. 
így a IV. sz. bányaüzem há
rom, a Kisérletl-kutató üzem 
két csapattal nevezett, mig a 
többi üzem egy-egy csapatot 
biztosított. Sajnos a III. sz. 
bányaüzemiek csak távoli 
szemlélői lehetnek a bajnok
ságnak. Miért? Mert az üzemi 
tömegsport bizottságuk képte
len volt három főből álló csa
patot szervezni. Indok: üzem 
ben nincs sakkozóin?) A csa
patbajnokságon túl egyéni 
rangsorolásra Is sor kerül, az 
őszi-tavaszi mérkőzéseinek le
játszása után. Az első három 
helyezett értékes díjazásban 
részesül. A nevezettek a csapat 
eredményességén túl érdekelve 
lesznek az egyéni versenyben 
Is. Reméljük, e bajnokság jó 
propagandája lesz a sakkozás 
népszerűsítésének, s a részt
vevőknek jó szórakozást és 
jó csapatversenyt biztosít.

ŐSZI SORSOLÁS

I. forduló: október 22. ÉDÜ 
—Szolgáltató üzem, II. sz. bá- 
nyaüzem-Kísérletl-kutató üzem 
B, IV. sz. bányaüzem C-KÍ- 
sérletl-kutató üzem A, IV. sz. 
bányaüzem A-IV. sz. bánya
üzem B, Kutató-mélyfúró üzem

az ÉDÜ előtt, hogy veszíteni 
már nem tudtak. Küzdelem 
csak az egyéni versenyben 
alakult ki Túri Ilona és Csong- 
rádiné között. A jobb Idegek
kel és lövőkészséggel rendel
kező Túri Ilona — minimális 
előnnyel — megnyerte az egyé
ni összetett versenyt. 

Eredmények: női csapatban 
bányaüzem 957; 2.
3. Kutató-mélyfúró
4. IV. sz. bánya-

1. III SZ
EDÜ 841;
üzem 701
üzem 609
üzem 451;
358 kör.

Egyénlben: 1. Túri Ilona (III. 
sz. bányaüzem) 260; 2. Csong
rádi Ferencné (III. sz. bánya
üzem) 256; 3. Lóka Gyuláné 
(ÉDÜ) 237 kör.

Férfi csapat: 1. TV. sz. bá
nyaüzem 1274; 2. III. sz. bá
nyaüzem 1254; 3. ÉDÜ 1207;
4. II. sz. bányaüzem 1176; 5. 
Kutató-mélyfúró üzem 1149; 6. 
Szolgáltató üzem 679 kör.

Egyéniben: 1. Homolal Gá
bor 277; 2. Kaproncai Lajos 
(Kutató-mélyfúró üzem) 266; 3. 
Dányl Zoltán (IV. sz. bánya
üzem) 264 kör.

Lövészverseny
A II. fordulóval befejeződött 

a Kutató-mélyfúró üzemben a 
szocialista brigádok 1973. évi 
lövészversenye. A nagy érdek
lődésre jellemző, hogy üze
münk 29 brigádjából 25 kép
viseltette magát, és a ver
senyben 110 fő vett részt. A 
verseny végeredménye:

Brigádok: 1. Szerkesztő II. 
Tagjai: Nagy Larissza, Katona 
Istvánné, Gárdonyi Ervin. 2. 
Kandó Kálmán brigád. 3. 
Szerkesztő I. brigád.

Egyéni versenyben: 1. M Il
dik János. 2. Fodor István. 3. 
Keresztes János.

A versenyt az üzemi MHSZ, 
valamint a szakszervezeti bi
zottság szervezte és bonyolí
totta le. Az egyéni verseny 1 
—3. helyezettjét, valamint az 1. 
helyezett brigádot az szb 
tárgyjutalomban részesítette.

DEÁK FERENC

és áruforgalmi fő-—Anyag
osztály.

II. forduló: október 30. ÉDÜ
-Anyag- és áruforgalmi fő
osztály, Szolgáltató üzem-KÍ- 
sérletl-kutató üzem A, IV. sz. 
bányaüzem A-IV. sz. bánya
üzem C, II. sz. bányaüzem- 
Kutató-mélyfúró üzem, Kísér
leti-kutató üzem B-IV. sz. bá
nyaüzem B.

III. forduló: november 6. IV. 
sz. bányaüzem B-EDÜ, IV. 
sz. bányaüzem A-Szolgáltató 
üzem, ív. sz. bányaüzem C— 
Kutató-mélyfúró üzem. Anyag- 
és áruforgalmi főosztály-ll. sz. 
bányaüzem, Kisérletl-kutató 
üzem A-Kísérletl-kutató üzem 
B.

IV. forduló: november 13.
Kísérett-kutató üzem B-ÉDU, 
Kutató-méyfúró Üzem-Szolgál
tató üzem, IV. sz. bányaüzem 
C-IV. sz. bányaüzem B, Kí
sérleti-kutató üzem A—II. sz. 
bányaüzem, IV. sz. bányaüzem 
A-Anyag- és áruforgaml fő
osztály.

V. forduló: november 20. 
ÉDÜ—II. sz. bányaüzem, Szol
gáltató Üzem-Anyag- és áru
forgalmi főosztály, Kísérleti- 
kutató üzem B—IV. sz. bánya
üzem C, Kisérletl-kutató üzem 
A-IV. sz. bányaüzem A, IV. 
sz. bányaüzem B-Kutató-mély- 
fúrő üzem.

VI. forduló: november 27.
IV. sz. bányaüzem C-EDÜ, II. 
sz. bányaüzem—Szolgáltató
üzem, Anyag- és áruforgalmi 
főosztály-ív. sz. bányaüzem 
B, IV. sz. bányaüzem A-KÍ- 
sérleti-kutató üzem B. Kutató
mélyfúró Uzem-Kísérleti-kuta- 
tó üzem A.

VII. forduló: december 4.
ÉDÜ-IV. sz. bányaüzem A, 
Szolgáltató üzem-IV. sz. bá
nyaüzem B, Kísérleti-kutató 
üzem A-Anyag- és áruforgal
mi főosztály, II. sz. bánya- 
üzem-IV. sz. bányaüzem C, 
Kísérleti-kutató üzem B-Kuta- 
tó-mélyfúró üzem.

VIII. forduló: december 11.
Kutató-mélyfúró üzem-ÉDÜ, 
IV. sz. bányaüzem C-Szolgál- 
tató üzem, Anyag- és árufor
galmi főosztály—Kísérleti-kuta
tó üzem B, IV. sz. bányaüzem 
A—II. sz. bányaüzem, IV. sz. 
bányaüzem B-Kísérleti-kutató 
üzem A.

IX. forduló: december 18. 
ÉDÜ-Kísérletl-kutató üzem A, 
Szolgáltató üzem-Kísérleti-ku- 
tató üzem B, Anyag- és áru
forgalmi főosztály-rv. sz. bá
nyaüzem C, n. sz. bányaüzem 
-IV. sz. bányaüzem B, Kuta
tó-mélyfúró üzem-IV. sz. bá
nyaüzem A.

K. M.

HIRER«SZERKESZTŐI ÜZENET— Legközelebbi szerkesztőségi ülésünket november 28-án 14,30 órakor tartjuk. Az értekezlet helye: Munkásszálló C-épiilet, magyaros szoba.
- Az Orvosegyetemi Napok 
keretében, az október 19-1 ün
nepségen Pro Universitate em
lékérmet kapott Dr. Keszthe
lyi Béla elvtárs, a vállalati 
egészségügyi szolgálatunk Igaz
gató-főorvosa, az egyetem fej
lődése érdekében kifejtett 
eredményes munkájáért.

— 1974-re is megkötötte válla
latunk az NDK cscreUdültetést 
szerződést. A szerződés értel
mében négy harmlncfős cso
port üdülhet a Wismut test
vérvállalatunk üdülőiben. A 
szerződés megkötésére Gross 
György, a vállalati szakszer
vezeti bizottság elnöke, vala
mint Keresztes Kálmán, az 
LDÜ szakszervezeti bizottságá
nak titkára utazott az NDK- 
ba, október 18-án.
- Eredményesen tevékenyke
dik a Szolgáltató üzem négy
tagú ifjúságvédelmi önkéntes 
rendőri csoportja. A rendőr
főkapitányság irányítása alatt 
működő csoport a szórakozó 
helyeken ellenőrzi a fiatalko
rúakat. Céljuk, a nevelés és 
a bűnesetek megelőzése.

Szórakoztató tanulságokA SZOT Munkavédelmi 
művészegyüttese október 
22-én a Ságvári Endre 
Művelődési Ház színpadán 
két, egymást követő — A 
merénylő köztünk van!, Vi
dám nyomozás egy komoly 
ügyben című — valóban 
vidám, de komoly tanulsá
gokat magába foglaló elő
adáson mutatta be azt, 
hogy milyen súlyos követ
kezményeket okozhat a la
za munkafegyelem és a 
munkavédelmi szabályok 
sorozatos megsértése. Az 
együttes minden tagja élet
hűen szerepelt, de a leg
nagyobb sikert mégis Vay 
Ilus színművésznő és Csá
kányi László Jászai-díjas 
színművész aratta. Nagyon 
jó elgondolás volt, hogy az 
igazság felderítésébe — a 
színdarab végén — két 
vállalati dolgozót is bevon
tak. akik minden munka-

Makacsság, vagy ésszerűségÚjra itt az ősz és ez a betakarítás évszaka mellett a parképítők szezonja is. Most szedegetik ki a nyári virágokat, dísznövényeket, előkészítik a talajt a tavaszi kiültetéshez, felújítják a nyáron kiszáradt pázsitot.Itt szeretnék hozzászólni a munkákhoz, A tizenhétemeletes lakóház előtti park egy részét a nyár is kiszárította ugyan, de főleg a gyalogosok döngölték keményre. Már többször szóvá tették, hogy miért maradt el itt a járda folytatása, s jó lenne, ha kapcsolódna az út másik felén levő járdához. Azonban figyelmen kívül hagyták az észrevételt, inkább évente felássák, bevetik fűmaggal, ezután jön a gyalogos és letapossa. Azt hiszem, inkább fel kellene adni az illetékeseknek a makacsságukat és az észszerűségnek megfelelően megépíteni a járda folytatását. Ezt megelégedéssel fogadná a lakosság is, esztétikailag is szebb lenne,

— Vállalati fúvószenekarunk a 
Bányász kulturális és sport 
hetek befejező aktusaként szó
rakoztató hangversenyt ad no
vember 29-én este hat órakor 
a Ságvári Endre Művelődési 
Házban. A műsor keretében 
tánc- és énekszámok is lesz
nek. A rendezőség szeretettel 
vár minden érdeklődőt.
- A vállalati munkaverseny 
bizottság értékelte a harmadik 
negyedévi balesetelhárítási 
versenyt. A bányaüzemek kö
zül a legjobb eredményt a 
III. sz. bányaüzem érte el, 
jutalmuk 15 ezer forint. A 
külszíni üzemek közül a leg
jobb fejlődés a Kutató-mély- 
lúró üzemben volt, jutalmuk 
10 ezer forint.
- November 1-től bővült a 
vállalati egészségügyi szolgálat 
tevékenysége. Beindult a fül- 
orr—gége szakrendelés, ahol 
elvégzik az újfelvételesek 
szakvizsgálatát és folyamatos 
kezelést, gyógyítást, végeznek 
a rászorulóknál. Ugaynitt vég
zik a halláskárosodás műsze
res vizsgálatát. A sebészeti 
szakrendelés napi egy órával 
bővült, így lehetőség van a 
délutáni kezelésre Is.— 1973. október hó 20-ig az 1973-ban megvalósított újítások száma kilencvenhat. Az újításokból eredő megtakarítás körülbelül 12 millió forint. Az újítóknak kifizetett újítási díj 428 ezer forint.
védelmi szabálysértés fel
fedezéséért 25, vagy 50 fo
rintos utalványt kaptak az 
„áldozattól”.

A két előadást körülbe
lül. 250—300 személy látta. 
Kár, hogy a meghívottak
nak csak a fele jelent meg, 
és még nagyobb kár az, 
hegy — az első előadáson 
különösen — kevés volt a 
fizikai munkás és a mű
vezető, akikhez az előadás 
elsősorban szólt. A szak- 
szervezeti bizottságnak meg 
kell találni a módját an
nak, hogy a jövőben ha
sonló előadáson több ér
dekelt vegyen részt.

Nagyon sajnálhatják, 
akik meghívóval a zsebük
ben otthon maradtak, mert 
a tanulság mellett nagyon 
jól lehetett szórakozni.G. M.
mint a letaposott fű, valamint a fűmagot sem adják ingyen. Hegyi József
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